
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1879. Första Kammaren. N:o 16.

Lördagen den 8 Mars 1879.
Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Justerades protokollet för den 28 sistlidne Februari.

Herr Statsrådet Loven aflemnade Kongl Maj:ts nedannämnda 
nådiga propositioner till Riksdagen, nemligen:

l:o)_ angående indragning till statsverket af fyra länsmansbo- 
ställen inom Jönköpings och Malmöhus län;

2:o) angående upplåtelse åt Qvibille församling från förra 
landshöfdingebostället Biskopstorp n:o 1 af ett till tomtplats och 
planteringsland för en småbarns- och slöjdskola erforderligt jord
område:

3:o) angående afsöndring af jord från hemmannen Ridön till 
byggnadsplats m. m. för folkskola;

4:o) angående afsöndring afjord från förra regementspastors- 
bostället Vesterhus för utvidgning af Frösö mötesplats i Jemtlands 
län; och

5:o) angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 
handlanden i årboga C. P. Petterson.

Herr Talmannen emottog de Kongl. propositionerna med för
klarande, ett desamma skulle af Kammaren i grundlagsenlig ordning 
behandlas.

Fortsattes föredragningen af Stats-Utskottets utlåtande N:o 12, 
angående regleringen af utgifterna under riksstatens sjette huf- 
vudtitel.

18:de och 19:de punkterna.

Biföllos.
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N:o 16. 2 Lördagen den 8 Mars.

Anslag till 
Svenska 

Trädgårds
föreningen.

20:de punkten.

Grefve Beck-Friis: I hufvudsak delar jag Stats-Utskottets 
uppfattning att det anslag, som hittils utgått till Svenska Träd
gårdsföreningen, bör förminskas. Utom det anslag, som nu är i 
fråga, har sagda förening 4,000 kronor i ordinarie anslag. Jag 
anser nemligen, lika med Utskottet, att af den verksamhet, före
ningen i två rigtninger utöfvar, den ena, nemligen den undervis
ning, som der meddelas, är väl förtjent af statsunderstöd; men 
den andra, nemligen utdelning af fruktträd och plantor, till kom
muner med flera har Utskottet ansett böra besörjas genom bidrag 
från annat håll och att hushållningssällskapen vore den lämpli
gaste källan, hvarifrån detta bidrag borde hemtas.

Utskottet har ansett, att denna förändring skulle, omedelbart 
kunna ske. Nödig varsamhet i afseende på denna institution torde 
likväl fordra, att då man ämnar fråntaga den bidrag från ett håll 
man gifver den tid att från annat håll anskaffa bidrag. Jag får 
derföre vördsamt hemställa, att denna Kammare matte besluta 
i enlighet med den af flere reservanter inom Utskottet biträdda 
mening “att Riksdagen må på extra stat för år 1880 anvisa till 
svenska trädgårdsföreningen och dess elevskola 4,500 kronor, att 
utgå under föreslagna vilkor samt, vid anmälan af detta beslut, 
i underdånighet tillkännagifva att, enligt Riksdagens åsigt, detta 
anslag för framtiden icke vidare bör vara behöfiigt“.

Herr Statsrådet Lagerstråle: Den anmärkning som har
framstälts mot förevarande anslag afser dels att detsamma skulle 
vara mindre behöfligt, dels att de fördelar, som dermed äro före
nade, skulle egentligen komma den till hutvudstaden närbelägna trak
ten till godo genom den föreskrifna utdelningen af fruktträd och plan
tor. Om man än må medgifva, att utdelningen af träd och andra 
växter icke kan ske på aflägsna håll, är det dock ett ganska stort om
råde af landet, som deraf har verklig fördel; men den största fördelen 
af denna institution är väl den undervisning som meddelas i dess 
elevskola, derifrån eleverna efter genomgången kurs utgå för att öfver 
hela landet hvar i sin mån bidraga till utvecklingen af intresset och 
sympathien för trädgårdsodlingen i dess olika former. Föreningen 
har både ett ekonomiskt och sedligt mål, ty i samma månjntresset 
för trädgårdsodling blir allt mer och mer utbredt sa måste man 
erkänna, att de, som på detta sätt ordna kring sina hem, få dem 
mera trefliga och tilldragande så att de hellre vistas hemma än 
att gå och söka förströelser på offentliga näringsställen. . Också 
har i folkskolorna trädgårdsodling intagits såsom en undervisnings- 
gren. Vid sådant förhållande synes det mig som om Riksdagen 
icke borde vägra sitt bistånd till denna anstalt, som vill bereda 
framgång åt ett så godt syfte. Af statsrådsprotokollet behagade 
Kammarens ledamöter inhemta att från rikets sydligaste landskap 
ingått förslag att vid Alnarp inrätta en trädgårdsskola för att 
äfven åt denna del af landet bereda enahanda förmån, som i vä
sentlig mån tillkommit mellersta Sverige. Framställningen härom
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har dock icke vid denna Riksdag kunnat vinna afseende, då an- Anslag till 
slagsbeloppen måst begränsas inom det allra nödvändigaste. Men Svenska 
kan det vara skäl att i närvarande tidpunkt undandraga den in- TZada.ards' 
rättning, som redan är ordnad, ett sa ringa bidrag som här är i (Fortf) 
fråga? Jag tror det icke och jag skulle i första rummet vilja önska 
bifall till Kongl. Maj:ts proposition i oförändrad form, men åt
minstone hemställer jag att Kammaren icke måtte godkänna Ut
skottets förslag utan hellre då bifalla den förmedling som ligger 
i det af reservanterna framlagda förslag till skrifvelse.

Friherre af Ugglas: Jag har icke mycket att tillägga till 
hvad den siste talaren yttrade. Jag ber blott att få fästa upp
märksamheten på att den skola, som hufvudsakligen skulle under
hållas med ifrågavarande medel är verkligen en anstalt, som kom
mer hela landet till godo. I närvarande stund finnas der BO ele
ver, hvaraf åtskilliga från södra Sverige; och denna anstalt är 
den enda offentliga trädgårdsmästarskola i Sverige, hvarföre det 
synes mig vara stor skada att undandraga densamma detta anslag.
Om nu anslaget skulle nästa år upphöra, huru går det då med 
dem som börjat sin kurs i denna skola? Jag vill erinra mig, att 
kursen är^ tvåårig och de som börjat i år skulle nödgas afbryta 
kursen, då de vore halffärdiga. Detta synes mig vara alltför 
hårdt; och anser Kammaren det vara nödvändigt att uttala en 
tanke om° anslagets upphörande för framtiden, så ber jag dock, 
att det matte få fortfara nästa år. I frågans nuvarande skick an
ser jag mig böra instämma i reservanternas förslag.

N:o 16.

Herr Waern, Carl Fredrik: Det är vid afgörandet af
denna fråga svårt att bestämma sig för vare sig det ena eller 
andra af de framstälda alternativen, då å ena sidan Utskottet 
anser, att anslaget skulle kunna indragas och såsom hufvudsakligt 
motiv derför anför att detta borde ske med hänsyn till nödvän
digheten af att nu inskränka statsverkets utgifter, och å andra 
sidan reservanterna föreslagit, att Riksdagen skulle bestämdt till
kännagifva den åsigten att detta anslag icke vore för framtiden 
behöfligt. Jag tror, att det är för tidigt att fälla ett sådant om
döme och att Trädgårdsföreningen väl kan hafva rätt att begära 
att den icke må dömas ohörd och att eu utredning först bör ske, 
huruvida den är till nytta eller icke. För min del tror jag, att 
denna anstalt, hvarifrån skickliga elever spridas till alla lands
ändar, är till ganska stor nytta för hela landet och jag vill der
före hvarken biträda Utskottets eller reservanternas förslag utan 
yrkar bifall till Kongl. Maj:ts proposition, helst jag tror man kan 
efter hvad nu passerat vara förvissad, att Kongl. Maj:t icke lärer 
ånyo föreslå detta anslags beviljande utan att en utredning i äm
net föregått.

Friherre Klinckowström: Jag vill icke vara mångordig^ 
men då icke någon uppträdt till försvar för Utskottets förslag och
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Andag till Herr Wsern deremot anhållit om bifall till Kongl. Maj:ts propo-
Svenska sition, så får iag yrka bifall till Utskottets förslag.

Trädgårds- 7 0
föreningen.

(Forts.) Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad och Herr 
Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall 
till den förevarande punkten, dels afslag derå och bifall till Kongl. 
Maj:ts i ämnet gjorda nådiga framställning, dels slutligen afslag 
å punkten och antagande af den utaf Herr Ekman med flere vid 
punkten fogade reservation; framstälde Herr Talmannen först pro
position på bifall till punkten, hvarvid svarades många nej iemte 
några ja, sedermera proposition på afslag derå och bifall till KongL 
Maj ds framställning, då svaren likaledes utföllo med många nej 
jemte några ja, och slutligen proposition på afslag å punkten och 
antagande af Herr Ekmans reservation, hvilken proposition be
svarades med många ja jemte några nej; och förklarades ja nu 
hafva varit öfvervägande.

21:sta och 29:de punkterna.

Biföilos.

30:de punkten, 

mom. a och b- 

Biföilos.

Anslag till 
gäldande af 
köp e shillin
gen för åt
skilliga af 

statens jern
väg strå fi>k 

förvärfvade 
egendomar i 

Stockholm.

mom c.

Friherre Klinckowström: Redan vid remissen af den Kongl. 
statsverkspropositionen uttalade jag mig mot beviljandet af detta 
anslag och framstälde mina anmärkningar mot sjelfva den åtgärd 
som föranledt det samma, nemligen att Kongl. Maj:t^har, Riksda- 
gen ohördan, inköpt 3 tomter i qvarteret Svanen i dåra försam
ling här i Stockholm, för att erhålla behöflig mark för utvidgning 
af centralstationen och dertill användt medel som beviljats till 
annat ändamål, nemligen till att inköpa ett tomtområde, tillhörigt 
Stora Barnhuset. Jag anser nemligen denna Kongl. Maj:ts åtgärd 
vara grundlagsvidrig.

Hvad beträffar den begärda summan 170,000 kronor till be- 
stridande af köpeskillingsliqviderna för berörda 3 tomter, så an
såg jag denna summa vara för 1880 års statsreglering obehöflig, 
enär dessa tomter äro bebyggda och de hus, som stå derpå, äro 
intecknade för återstående köpeskillingar omkring 170,000 kronor 
och inteckningshafvarne utan tvifvel skulle vara rätt glada att få 
behålla sina inteckningar. Men hvarföre dessa 170,000 kronor 
begärts för att inlösa ifrågavarande inteckningar, var, förmodar 
jag, för att få nedrifva de intecknade husen och derpå uppföra 
ett större annex till centralstationen. När nu Stats-Utskottet före
slagit — såsom i nästa punkt finnes antecknadt — att de 400,000



kronor som begärts för nybyggnader icke må beviljas, finner jag 
så mycket mindre nödvändigt att inlösa dessa inteckningar, åtmin
stone för statsregleringen år 1880; ty när byggnadsanslaget icke 
beviljas, så behöfva husen icke nedrifvas och när husen icke ned- 
rifvas behöfva inteckningarne icke inlösas. Alltså finner jag det 
önskvärdt, att dessa penningar icke beviljas.

Jag har visserligen icke någon förhoppning att denna min 
åsigt skall delas af Kammarens majoritet, men jag har dock velat 
uttala mig om denna sak så väl hvad angår dess ekonomiska 
sida som ock dess högst betänkliga inkonstitutionella sida.

Herr Hallenborg: Jag hade icke för estält mig att jag skulle
få någon anledning att yttra mig i denna fråga, men då den siste 
talaren har förklarat Regeringens ifrågavarande handling vara 
grundlagsvidrig, anser jag mig hafva skyldighet att härvid upp
träda.

Vid det beslut, som i går fattades inom Konstitutions-Ut- 
skottet, förklarades protokollsgranskningen afslutad. Då alla de 
protokoll, som blifvit hos Regeringen förda, — således äfven det 
som afhandlar ifrågavarande ärende — varit föremål för Konstitu- 
tipns-Utskottets pröfning, så har, då ingen anmärkning blifvit 
gjord, det visat sig att denna åtgärd icke har på något sätt varit 
mot grundlagen stridande. Jag vet icke heller, huru man skulle 
kunna deducera att den vore af sådan beskaffenhet. Det står vis
serligen i 65 § Regeringsformen att anslagen skola användas till 
de ändamål, för hvilka de äro afsedda. Vill man nu tyda detta 
stadgande så hårfint som den siste talaren tyckes vilja hafva det 
så är det klart, att om ett anslag för inköp af eu gård användes 
så att en qvadrataln toges i söder i stället för i norr, kunde man 
säga, att anslaget användts till att inköpa en tomt, för hvilken 
anslaget icke beviljats. Men skulle Regeringen ställas under riks
rätt för ett sådant förfarande, så tror jag icke, att Regeringen 
skulle kunna dömas till ansvar för det den tillåtit sig göra denna 
förändring.

För öfrig! vill jag fästa uppmärksamheten på att det beslut 
Regeringen i denna fråga fattat icke är definitivt, i det fallet nem
ligen att det ju blifvit understäldt Riksdagens pröfning. Riksda
gen hade beviljat en viss summa för inköp af tomter för att ut
vidga norra bangården här i Stockholm. Denna affär kunde icke 
komma till stånd och då inköptes tre andra tomter, dertill nyss- 
berörda summa användes. Men affären var icke slut dermed: äf
ven detta inköp, som blifvit gjordt i stället för det ursprungligen 
afsedda köpet, är understäldt Riksdagens pröfning. Skulle nu 
Riksdagen icke godkänna det senare inköpet, så är det klart, att 
det kunde blifva en ganska obehaglig affär, men det kan icke 
blifva fråga om att grundlagens bud blifvit öfverträdt, då Rege
ringen icke låtit vid affären bero, utan öfverlemnat den samma 
till Riksdagens pröfning.
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Anslag till 
gäldande af 
köpeskillin
gen för åt
skilliga af 

statens jjern- 
vägstrajik 

förvärfvade 
egendomar i 
Stockholm.
(Forts.)

N:o 16.

Friherre Klinckowström: Det är icke utan en viss förvå-
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Anslag till 
gäldande af 
köp e shillin
gen för åt
skilliga af 

statens järn
vägstrafik 

förvärfvade 
egendomar i 
Stockholm.

(Forts.)

N:o 16. Lördagen den 8 Mars.

ning jag hört Herr Hallenborgs uppträdande mot den anmärkning 
jag gjorde.

Hvad först angår hans berättelse om hvad som passerat i 
Konstitutions-Utskottet, måste han förlåta mig att jag derom icke 
kan hafva någon kännedom, och jag tror icke, att Konstitutions
utskottets betänkande, som rörer denna fråga, ännu blifvit till 
trycket befordradt. .

Hvad derefter beträffar hans försvar för den af Kong!. Maj:t 
företagna åtgärden vill jag blott hänvisa till 65 § Regeringsfor
men, som säger, att de medel som Riksdagen anslagit för ett visst 
behof få icke annorlunda användas än fäststäldt blifvit. Herr 
Hallenborg glömde två saker, som äro af stor vigt vid bedöman
det af denna fråga, eller rättare han öfverhoppade dem. _ Det ena 
är, att, när Riksdagen anslog de ifrågavarande medlen till inköp 
af viss terräng, så var det icke endast för att utvidga noi’ra ban
gården, utan till inköp af vissa delar af den så kallade Barnhus
tomten. Det var en bestämd terräng, som skulle för de anvisade 
medlen inköpas. Deremot försålde Kongl. Maj:t en del af den 
redan inköpta tomten och begagnade dessa medel till första afbe- 
talningen å inköp af helt andra tomter. Då Herr Hallenborg vi
dare förklarade, att detta senare inköp af tre tomter i qvarteret 
Svanen understälts Riksdagen, så glömde han dervid att nämna, 
att Kongl. Maj:t har redan köpt dem, att köpebref derå äro ut
färdade och att en del af köpeskillingen är erlagd. Detta kan 
väl icke kallas att underställa ett köp Riksdagens pröfning. Jag 
tror således, att jag varit fullt befogad att göra de af mig här 
framstälda anmärkningar.

Herr Statsrådet Lagerstråle: Jag skall icke fortsätta dis
kussionen i fråga om det grnndlagsenliga eller grundlagsvidriga uti 
den af Kongl. Maj:t i förevarande afseende vidtagna åtgärden; ty 
den ledamot af Kammaren, som vill framställa en sådan anmäikning 
emot Kongl. Maj:ts regering, har i grundlagen fått åt sig anvisad 
den ordning, i hvilken sådant skall ske.

1 afseende nu å det ifrågasatta inköpet förekommer vid det
samma hvad så väl på detta som på andra fält inom administra
tionen mången gång inträffar, nemligen att en åtgärd, för att med
föra åsyftadt resultat, måste vidtagas sa hastigt, att den icke kan 
underställas en kommande Riksdags pröfning. Det måste val då 
tillhöra en regering, som icke vill alltför mycket lägga händerna 
i kors och låta gynsamma tillfällen gå sig förbi, att pröfva, huru 
vida ett framstäldt förslag är gagneligt eller icke. Så har också 
skett här. De tomter, som blifvit jernvägsstyrelsen hembjudna 
till inlösen, äro så belägna, att inga andra tomter i Stockholm 
kunna ersätta dem i afseende å jernvägens behof. Det var äfven 
från säljarnes sida utsatt en viss tid, inom hvilken trafikstyrelsen 
skulle gifva svar, huruvida köpet skulle komma till stånd eller 
icke, och då återstod blott för Regeringen att pröfva, huruvida 
detta var en gagnelig sak eller icke. Hade inköpet cla icke be
slutats, så hade dessa tomter öfvergått i enskild mans hand, hvit-
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ket skulle hafva varit stor skada, clå de hafva ett läge, som gör Anslag till 
dem väl värda att af staten förvärfvas, då dessutom en viss del gäldande af 
af köpeskillingen skulle betalas kontant och här fans en tillgång ^^för^åt- 
af besparade medel, var väl.detta sätt att använda dessa medel lika sTunga °af 
godt som något annat, och jag kan för min del icke inse att dessa statens jern-
80,000 kronor, blott derföre att de varit besparade medel, varit vS-gstrafik 
sämre att användas såsom förskott, än hvilka andra medel som {”endoma^i 
helst, hvilka Kongl. Maj:t kunnat finna sig manad att anlita för att ^stodhZn! 
bestrida en utgift, hvartill medel icke blifvit anvisade, för att sedan (Forts.) 
öfverlemna åt Riksdagen att pröfva åtgärdens gagnelighet. Om 
än icke ett direkt godkännande af åtgärden blifvit Riksdagen un- 
derstäldt, så ligger ju dock i framställningen om erhållande af 
dessa 170,000 kronor ett fullkomligt öfverlemnande af frågan till 
Riksdagens pröfning. Att frågan äfven blifvit från denna synpunkt 
bedömd, synes af Stats-Utskottets betänkande, och då detta Ut
skotts samtlige ledamöter, hvilka alla varit i tillfälle att egna en 
noggran pröfning åt de framlagda handlingarne, förenat sig i att 
tillstyrka anslaget, kan jag icke fatta detta på annat sätt, än att 
de ansett åtgärden klok och rigtig. Jag tillstyrker bifall’till Ut
skottets förslag.

Ofverläggningen förklarades slutad och momentet bifölls.

mom. d.

Bifölls.

31:sta punkten.

mom. a. A flöningen 
åt Styrelsen

Grefve Beck-Friis: Såsom af föreliggande betänkande sy-Af allmänna 
nes, har Stats-Utskottet här i denna fråga inblandat en sak, som“J; vat' 
icke hör dit. Utskottet säger nemligen, att, så länge chefen i nadir9 
väg- och. vattenbyggnadsstyrelsen tillika är chef i styrelsen öfver 
statens jernvägsbyggnader, lönen skall vara så och så stor. Så
som herrarne alla veta, äro dessa jern vägsbyggnadsstyrelsens me
del stälda till Kongl. Maj:ts disposition, och jag tror icke, att det 
då tillkommer Riksdagen att ingå i pröfning, huru dessa medel i 
detalj skola användas. Jag anser derföre reservanternes åsigt 
vara rigtig och får på grund deraf anhålla om proposition på bi
fall till deras förslag.

Friherre Klinckowström: Jag instämmer med Grefve Beck- 
Friis i det slut, hvartill han kommit, nemligen, att det är Kongl. 
Maj:t som bör förordna om tillsättandet af chefsplatser, till hvilka 
Riksdagen bestämt lönerna, men när nu denna fråga blifvit dra
gen under Riksdagens pröfning och när dervid befinnes, att en 
chef bestrider två embeten, och att det ifrågasättes, att han skulle 
oafkortadt erhålla båda lönerna, hvilkas sammanlagda belopp, 14
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Ajlöningen å 15,000 kronor, är för eu person, i kans ställning oskäligt högt, 
åt Styrelsen måste jag på det högsta protestera mot ett sådant förslösande af

allmänna 
väg- och vat

tenbygg
nader. 

(Forts.)

statens medel.

Herr Statsrådet Lagerstråle: Med anledning af hvad den 
siste talaren yttrat, får jag upplysa, att nuvarande innehafvare 
af bägge de ifrågavarande chefsplatserna alldeles icke uppbär 
oafkortad! de löner, som blifvit för dessa befattningar bestämda. 
Såsom af statsrådsprotokollet synes, afgår från löneanslaget till 
chefen i väg- och vattenbyggnadsstyrelsen 4,000 kronor, så att 
utaf den i staten upptagna årsaflöningen för denna chef, 7,000 
kronor, den nuvarande innehafvaren uppbär endast 3,000 kronor. 
Jag får härvid också erinra derom, att chefen för statens jern
vägsbyggnader under en lång följd af år uppbar för denna befatt
ning en lön af 15,000 kronor, men att under den period, då an
slaget till jernvägsbyggnader nedsattes och i följd deraf bestyren 
för så väl chefen som styrelsens öfrige embets- och tjensteman 
inskränktes, chefsaflöningen blef på framställning af chefen sjelf 
reducerad från 15,000 till 12,000 kronor, vid hvilket sistnämnda 
belopp den sedan bibehållits. Då nu fråga uppstod om vidtagan
det af den i alla hänseenden gagneliga och såsoin sådan äfven af 
alla vitsordade åtgärden att sammanslå dessa båda chefsbefatt
ningar till en enda, en åtgärd så mycket lämpligare som de två 
styrelserna hafva med hvarandra ganska mycket gemensamt och 
som det är uppenbart, att under kommande tider, då jernvägs- 
byggandet blir ännu mera reduceradt, de med allra största skäl 
böra vara i en hand förenade, så bestämde Kongl. Haj:t, att en 
så beskaffad arfvodesfördelning skulle ske, att de sammanlagda 
beloppen skulle uppgå till den summa, som förut varit tillerkänd 
chefen endast för den ena styrelsen. Såsom Kammarens ledamö
ter väl veta, har anslaget till statens jernvägsbyggnader under 
de sista åren långt ifrån att minskas tvärtom ytterligare ökats 
utöfver det normalbelopp, som några år varit bestämdt, hvartill 
kommer, att arbetena fortgå på flere ställen och under förhållan
den som påfordra en vidtomfattande tillsyn. Jag yrkar vördsamt 
bifall till Kongl. Maj:t proposition.

Efter härmed slutad öfverläggning, gjordes först proposition 
på bifall till momentet, hvarvid svarades många nej. jemte några 
ja, samt sedermera proposition på afslag derå och bifall till Herr 
Ekmans reservation, då svaren utföllo med många ja jemte några 
nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

mom. b och c.

Biföllos.

32:dra punkten. 

Bifölls.
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33:dje punkten.

Lades till handlingarna.

Föredrogs å nyo och bifölls Stats-Utskottets den 3 och 5 i 
denna månad bordlagda utlåtande N:o 16, i fråga om beviljande af 
anslag till fortsättande af statens jern vägsbyggnader.

Föredrogs å ny o och företogs punktvis till afgörande Stats- 
Utskottets den 3 och 5 i denna månad bordlagda utlåtande N:o 
17, angående föreslagna statsbidrag till vägars anläggning och 
förbättring, hamn- och brobyggnader samt vattenkommunikationer, 
äfvensom sjösänkningar och andra vattenaftappningsföretag.

lista punkten.

Herr Fibb ing, Sigurd: När Utskottet uttalat sig emot 
den i afgifven motion föreslagna förhöjningen från 200,000 till
300.000 kronor i anslaget till vägars anläggning och förbättring 
har Utskottet motiverat denna sin hemställan egentligen dermed, 
att Kongl. Maj:t, i öfverensstämmelse med Styrelsens för all
männa väg- och vattenbyggnader hemställan i ämnet, ej begärt 
mer än 200,000 kronor. Att denna styrelses framställning inne
håller blott en begäran om 200,000 kronor är faktiskt och onek- 
ligt. Men detta Stats-Utskottets citat, af väg- och vattenbygg
nadsstyrelsens hemställan visar, så väl som många andra dylika 
när de ske allt för kort, att meningen blir en, när citatet sker 
ofullständigt, en annan, när det sker fullständigt. När väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen föreslår en begäran till Riksdagen af
200.000 kronor, så säger styrelsen icke rätt och slätt, att den 
gör detta, icke heller att sådant sker derföre att ej mer be- 
höfves, utan Styrelsen säger sig stanna vid nämnda belopp 
emedan Kongl. Maj:t icke i nåder fästat afseende vid den an
hållan, som styrelsen på anförda grunder gjorde i fjol att få 
anslaget förhöjdt från 200,000 till 300,000 kronor, hvarjemte sty
relsen åberopat de tryckta konjunkturerna såsom ett skäl till 
sparsamhet. Det är således väl sant, att väg- och vattenbygg
nadsstyrelsen nu föreslagit blott 200,000 kronor, men skälet der
till är ett helt annat än det, att ett större anslag icke skulle 
vara af behofvet påkalladt. Och när då chefen för Civil-departe- 
mentet. före sistlidet års Riksdag yttrade sig till statsrådsproto
kollet i detta ärende, förklarade han, att han ansåg lika med väg- 
och vattenbyggnadsstyrelsen, ett anslag å 300,000 kronor vara 
både önskvärd! och nyttigt. I trots af det af Stats-Utskottet 
såsom skäl_ för afstyrkande af ett anslag på 300,000 kronor pro
ducerade citatet att ej mer än 200,000 kronor äro begärda, be-

Anslag till 
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finnes det sålunda att väg- och vattenbyggnadsstyrelsen vitsordat 
behofvet af 300,000 kronor samt chefen för Civil-departementet 
häri instämt, i fjol, och att bemälde styrelse i sitt yttrande i år 
erinrar om sagda hemställan.

Utskottet säger vidare, att det anser sig icke ega giltig an
ledning att föreslå någon sådan förhöjning, som motionärerne be
gärt, från 200.000 till 300,000 kronor. I afseende å detta argu
ment eller denna declaration önskar jag att få anställa en mycket 
kort jemförelse mellan Utskottets yttrande om anslaget till jern- 
vägsbyggnader och om anslaget till nu ifrågavarande ändamål. 
Såsom bekant har Riksdagen i fråga om statens jernvägsbygg- 
nader beslutat, att i allmänhet 6,000,000 kronor skall årligen der
till användas. Nu har emellertid Kongl. Maj:t till innevarande 
års Riksdag proponerat att för i år och nästkommande år skulle 
utöfver sagda belopp beviljas något öfver 2,000,000 kronor. De 
skäl, som af jernvägsstyrelsen och Kongl. Maj:t blifvit härför 
anförda, äro hufvudsakligen två. Det ena, att till följd af de 
minskade arbetsprisen det vore skäl att nu påskynda de arbets
företag, som för samma summa kunna nu erhållas i större ut
sträckning, än då arbetsprisen äro högre; och det andra skälet, 
att man på detta sätt tillika bereder arbetsförtjenst åt en mer 
eller mindre arbetslös och i nöd stadd befolkning. Med anförande 
af dessa skäl säger Utskottet, att det anser sig ega fullt giltig 
anledning att tillstyrka bifall till förslaget. Motionärerne, hvilka 
begärt att få anslaget till vägbyggnader höj dt från 200,000 till
300,000 kronor, hafva såsom skäl derför anfört precist samma 
motiv, nemligen att man med minskade arbetskostnader skulle 
för ett anslag få större vägbyggnader fullbordade, än under andra 
tider för samma summa, samt att i de nordligaste delarne af riket 
arbetslösheten och nöden fordrade att man beredde tillgång till 
arbete för dessa orters befolkning. Men detta förslag finner Ut
skottet sig icke ega giltig anledning att tillstyrka. Skälen äro de
samma i båda fallen. Hvad som vid sådant förhållande skulle 
göra skilnaden emellan fullt giltig anledning och ingen giltig an
ledning, skulle således ensamt bero på den olika betydelse, Ut
skottet tillmätt det ena och andra företaget. Att nu jernvägarne 
äro ett nyttigt och nödvändigt medel för lättande och utvidgande 
af kommunikationerna inom landet, är jag den förste att med
gifva. Men utfartsvägar och körvägar äro ännu nödvändigare för 
samma ändamål, ty de utgöra vilkoret, förutan hvilket ingen kommu
nikation kan finnas, annat än till fots eller på lastdjurets rygg. 
Jemför man således vigten af den inrättning., som skulle befordras 
genom ett förhöjdt anslag i hvartdera fallet kan jag för min del 
icke inse annat, än att vigten af utfarts- och körvägar, der sådana 
saknas, såsom händelsen ännu till stor del är i rikets nordligaste 
delar, är ännu oundgängligare än vigten af jernvägars byggande.

Jag skall vidare bedja att för jemförelses skull få nämna, 
att i Norge statsanslaget för vägan]äggningar under den sista 
treårsperioden upptagits till 679,000 kronor årligen, således litet 
mer än tvådubbelt mot hvad Kongl. Maj:t här begärt för vägan-
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läggningar i allmänhet, eller åtminstone mer än dubbelt om man 
till nyssnämnda anslag lägger dem, som till vissa vägar blifvit 
beviljade att delvis på flera år utgå, då väganslaget för detta år 
in summa belöper sig till 805,000 kronor samt är föreslaget att 
för nästa år utgå med 245,000 kronor. Jag ber slutligen att få 
erinra om, hvarom bär är fråga, nemligen om 100,000 kronor, d. v. s. 
Vao-del af förböjningen på anslaget till jernvägar, eller, för att 
taga en annan, nära till hands liggande jemförelse, om Vsoo-del 
af de 30 millioner Kong! Maj:t begärt för understödjande af de 
betryckta störa industriidkarne!

Så olika kan samma föremål för olika ögon presentera sig! 
Mig förefaller det klart, att de nordligaste delarne af riket — till 
dessa utgå nemligen företrädesvis anslaget till vägar, emedan de 
egentligen äro i behof af sådanés byggande — hvilka förmodligen 
aldrig få se skuggan af en jernväg, långt mindre verkligheten af 
en sådan, hafva så mycket större rätt att fordra att staten tänker 
på att skaffa dem kommunikationer, hvaraf de ännu i väsentlig 
mån äro i saknad. Detta deras anspråk synes så mycket mer 
berättigad^ som de bidragit till byggandet af jernvägar lika 
mycket, som de öfriga delarne af riket; och tager man dertill 
den omständigheten i betraktande, att de ligga så långt borta, ja 
då förefaller det mig som om en karg natur och ett hårdt klimat 
snarare vore en anledning till att litet mera hjelpa dem, än att 
sätta dem i en sämre ställning än de af naturen bättre lottade 
delarne af riket. Detta är den synpunkt, från hvilken jag fattar 
saken, och med uttryckande af den önskan, att densamma måtte 
delas af denna ärade Kammare, hemställer jag, att ifrågavarande 
anslag måtte höjas till 300,000 kronor.

Herr Ekman, Carl: Den föregående talaren har i sitt an
förande framhållit, hurusom det skulle vara skäl att lemna bifall 
till den af åtskilliga motionärer gjorda hemställan att ifrågava
rande anslag till väganläggningar och vägförbättringar skulle 
höjas med 100,000 kronor utöfver det belopp, hvarmed anslaget 
under många år utgått, och har talaren såsom skäl härtill åbe
ropat att landet hotas af arbetslöshet samt att under sådana för
hållanden man kunde få det arbete, som skall utföras, mycket 
billigare än eljest. Dessa skäl, som talaren förmenat att Stats
utskottet skulle hafva helt och hållet förbisett, tror jag dock, att 
Utskottet ganska noga beaktat och det är just för att söka af
hjelpa arbetslösheten och för att få de allmänna arbetena gjorda 
så billigt som möjligt, som Utskottet i det betänkande, vi redan 
behandlat, hemstält om beviljande af ökadt anslag, och jag är i 
tillfälle att kunna meddela Kammaren, att i ett betänkande, som 
från Utskottet snart är att förvänta, kommer äfven af dessa skäl 
att hemställas det Kammaren ville medgifva, att under innevarande 
år skulle få utgå eu del af det anslag, som blifvit tillförsäkradt 
södra Dalarnes jernväg. Men då Utskottet icke ansett sig kunna 
i denna fråga, hvarom nu förhandlas, lemna bifall till motionä- 
rernes förslag, härleder sig detta deraf, att det anslag, hvarom
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i denna punkt är fråga, skall utgå af skattemedel, hvaremot an
slaget till jernvägsbyggnader utgår af lånta medel. Det vill 
synas, som om den föregående talaren helt och hållet förbisett 
den stora skilnad, som ligger häri. Att under en tid, då man 
måste söka att spara så mycket möjligt är för att få statsregle- 
ringen att gå ihop, att då icke öka de anslag, som skola utgå af 
skattemedel, synes mig ganska välbetänkt. Deremot anser jag, 
lika med föregående talare, att det är en angelägenhet, väl värd 
Riksdagens uppmärksamhet, att under konjunkturer sådana som 
de närvarande vidtaga åtgärder, hvarigenom arbetslösheten i möj
ligaste mån minskas, och det är just på den grund, som Utskottet 
redan hemstält och vidare kommer att hemställa att jernvägs- 
arbetena må kunna fortsättas.

På dessa af mig nu anförda skäl tager jag mig friheten hem
ställa om bifall till Utskottets förslag.

Herr W asm, Carl Fredrik: Jag vet icke, om det skulle 
tjena något till att begära förhöjning i detta anslag under de för
hållanden, som äro kända och af den siste talaren blifvit om
nämnde, men då jag varit i den ort, som motionärerne afse — 
ty detta är tydligen rikets nordligaste del, under det att hvad 
Utskottet föreslår gäller för hela riket — anser jag mig böra 
yttra några ord om de förhållanden, som verkligen påkalla att 
man, så vidt möjligt är, söker till att åstadkomma hvad motio
närerne nu velat göra eller att i Norrbottens län nya och flera 
vägar måtte blifva anlagda. Detta län utgör i areal en fjerdedel 
af riket och der fans 1874, då jag gjorde en beräkning, inalles 
106 mil lands-, härads- eller sockneväg; således på en areal, som 
är lika stor som en fjerdedel af riket, endast 106 mil körbar väg. 
Också är förhållandet att, så fort man kommer från kyrkorna 
eller de större handelsplatserna, är all annan väg slut, än gång
vägar. Visserligen erbjuda floder och sjöar deruppe vattenvägar, 
dock ofta afbrutna af forsar, som äro så strida, att oaktadt folkets 
konst att ro genom forsarne måste de vid en mängd af dem göra 
afbrott, gå i land och bära sina saker förbi fallet och åter få sig 
en annan båt att ro vidare till nästa fors. Att det på detta sätt 
är förenad! med yttersta svårighet och mångfaldiga gånger omöj
ligt att få fram någon odling eller industri äfven på de orter, 
som väl skulle förtjena det och som tacksamt skulle löna det, är 
alldeles klart. Då allting måste bäras på ryggen och man icke 
kan använda lastdjur utan, som sagdt, endast kan gå och bära 
sin egen börda och då dessa gångvägar till följd af urskogarnes 
beskaffenhet gå i alla möjliga krokar förbi nedfallna träd, för
brända, men icke borttagna skogar genom myrar och sådant, kan 
man finna, huru omöjlig all kommunikation skall blifva och huru 
stora sträckor äro utan den möjlighet, som kommunikationer 
lemna, till uppkomst. Det är på den grund, att jag sett, huru 
illa det nu förhåller sig, som jag på det lifligaste intresserar mig 
för en förbättring af kommunikationerna deruppe och jag kan icke 
annat än framhålla min åsigt att, när tillfälle dertill gifves, Riks-
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dagen bör ihågkomma denna landets beskaffenhet, och Riksdagen 
har visst icke heller uraktlåtit det, utan vi hafva alla år beviljat 
anslag till utsträckning af vägarne deruppe; men dessa anslag 
hafva ganska mycket varierat och hålla nu på att falla ned högst 
betydligt — siffran erinrar jag mig icke nu. — Vore det möjligt skulle 
jag önska bifall till motionärernes förslag och framför allt vill 
jag söka vinna Kammarens sympatier för att icke anse detta lik
giltigt utan i den mån det är möjligt ihågkomma, att det för oss 
är ett vigtigt ändamål att få en stor del af vårt land sådan, att 
folk kan bo der och odla sina tegar och idka näringar, hvarigenom 
de kunna föda sig sjelfva och landets rikedom tilltaga.

Herr Ribb in g: Jag har begärt ordet blott för att, med an
ledning af den ärade ordförandens i Stats-Utskottet anmärkning 
mot mig, få förklara, att jag alldeles icke såsom han uppgaf för
bisett, att det i ena fallet är fråga om en utgift af statens egna 
medel och i andra fallet om en utgift af lånta medel. Jag kan 
emellertid icke finna annat, än att i fråga om dessa båda sätt att 
bestrida utgifter den enskildes och statens ställning är på det 
hela taget densamma. Nu är jag kanske i tillfälle att mer åt
minstone än många af Kammarens ledamöter vara i erfarenhet af 
teori och praktik af den satsen att utgifter icke äro att spara på 
så länge man blott får låna, och att har man icke penningar, att 
taga ur egen ficka, det går lättare att bestrida utgifterna med 
lånta medel. Ja väl! Men blifva derför penningarna mindre värda 
eller mer värda? Ur min nämnda erfarenhet visar sig, att de lånta 
penningarna vanligen äro mycket dyrare än de, man har i sin 
egen ficka, och, hvad som värre är, de komma för låntagaren så 
fasligt surt efter. Jag kan icke se att i hufvudsak det förhåller 
sig på annat sätt med statens medel; och derför är den påpekade 
skilnaden för mig ingen, eller om den skulle något vara, den, att 
man skall mera spara när utgifterna skola bestridas genom lån, 
än när man till deras bestridande eger egna tillgångar.

Herr Montgomery Cederhielm: Efter den fullständiga ut
redning, som Stats-Utskottets ordförande gifvit åt frågan, har jag 
blott ett ord att säga. Allt hvad som af den förste talaren blif- 
vit sagdt kan visserligen sägas och, såsom han brukar, väl sägas, 
men jag kan ändå icke föreställa mig att det kan innebära till
räckliga skäl för att här, med frångående af Kongl. Maj:ts propo
sition och med frångående af väg- och vattenbyggnadsstyrelsens 
förslag, höja ifrågavarande anslag med 100,000 kronor i dessa 
tider. Utskottet har tillstyrkt bifall till hvad Kongl. Maj:t före
slagit och jag kan icke finna skäl att gå längre. Het kan väl 
vara, att skilnaden icke är- så stor mellan penningar, som man 
tager ur sin egen ficka, och penningar, som man lånar, om man 
har något i sin ficka, men om man icke har något der eller har 
svårt att erhålla medel, då blir det väl allt en skilnad mellan att 
taga af egna medel, som äro ganska små, och lånta medel, i syn
nerhet när man har lätt att få låna. Jag tror icke att man all-
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deles kali jemföra dessa sätt att gå tillväga, ock ett bifall till 
motionärernes förslag innebär ovilkorligen att man ökar svårig
heten för statsregleringens uppgörande med 100,000 kronor.

Herr Ekman: Jag ber endast få yttra några ord med anled
ning af hvad den förste talaren anmärkte i afseende på skilnaden 
emellan egna och lånta penningar. De lånta penningar, hvarom 
här är fråga, äro redan uppiånta och det gäller således icke att 
staten skulle göra någon ny upplåning för att dermed kunna lemna 
ökadt anslag till ett hastigare fullbordande af jernvägarne. För 
öfrigt ber jag att få påminna, att när beslut fattades om verk
ställande åt denna upplåning för att dermed understödja åtskilliga 
enskilda jern vägsbyggnader, stadgade Riksdagen, att de bolag, 
som erhöllo dessa penningar, skulle derå gifva samma ränta som 
staten måste erlägga.

Herr Widmark: Med rätta framhålles såsom en pligt för 
representanten att hushålla med statens medel, men just ur denna 
synpunkt vill jag yrka bifall till motionärernes förslag, ty det 
måste öfverensstämma med en god hushållning att låta verk
ställa de arbeten, som äro nödvändiga, under tider då varu- och 
arbetspris äro så billiga som nu; och jag vill derjemte erinra 
att på väg- och vattenbyggnadsstyrelsens bord hvila en mängd an
sökningar uti ifrågavarande hänseende, hvilket visar att behofvet 
är stort.

Herr Lindström: För min del anser jag de skäl, som af Ut
skottet blifvit anförda för bifall till Kongl. Maj:ts proposition samt 
hvad scm för öfrigt under diskussionen förekommit tillsammans 
innefatta tillräcklig anledning att bifalla Stats-Utskottets förslag; 
mera då en talare bakom mig behagat göra jemförelse bland annat 
med statens jernvägsbyggnader samt endast en del af hans an
märkningar blifvit bemötta af Stats-Utskottets ordförande, skall 
jag be att få fullfölja den tankegång, som ledt honom, och så
lunda söka visa, att den logik, som den ärade talaren begagnade, 
icke var rätt lycklig. Utom det, att man måste taga i betrak
tande, att statens jernvägar byggas med lånta medel, får man 
jemväl lägga märke till en omständighet, nemligen att der är 
fråga om ett företag, som för staten är eller åtminstone väntas 
snart blifva inkomstbringande. Den, som skall bygga ett hus 
eller uppföra en industriel byggnad, söker väl. att, så snart han 
kan, göra detta arbete ifrån sig, emedan ju tidigare det blir fär
digt, desto tidigare får han draga frukt deraf. Så förhåller det 
sig äfven med statens jernvägsbyggande, men deremot är förhål
landet icke detsamma med statens allmänna vägar, hvilka ju icke 
lemna någon inkomst.

En annan jemförelse af samma ärade talare håller, enligt min 
tanke, icke heller streck. Han yttrade, att i dessa tider vore skäl 
att staten sörjde för att de stora hoparne af arbetslöst folk finge 
sysselsättning. Detta har Stats-Utskottet icke blott i detta be-



tänkande utan äfven i flera andra, som följa efter detta, tagit 
hänsyn till; men man må härvid ihågkomma, att om i år beviljas 
200,000 kronor för ifrågavarande ändamål, kan dermed byggas 
dubbelt så lång sträcka väg som under föregående, förutsatt, att 
det håller streck att arbetslönerna nedgått till hälften mot förut. 
Således om 200,000 kronor beviljas i år, lemnas i sjelfva verket 
dubbelt så stort anslag, som under föregående år.

Jag kommer för min del att rösta för bifall till Stats-Utskottets 
hemställan.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad och Herr 
Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till 
den förevarande punkten dels ock punktens antagande med den 
förändring, att det tillstyrkta anslagsbeloppet, 200,000 kronor, 
förhöjdes till 300,000 kronor; framstäldes propositioner på dessa 
yrkanden och besvarades, den första med många ja, blandade med nej, 
och den senare med många nej, blandade med ja, hvaruppå och efter 
det proposition på bifall till punkten förnyats samt med många 
ja, blandade med nej, besvarats, Herr Talmannen förklarade sig 
nu hafva funnit ja öfvervägande.

Votering begärdes; till följd hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en så lydande voteringsproposition:

Den som bifaller l:sta punkten af Stats-Utskottets utlåtande 
N:o 17, röstar
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Ja;

Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner nej, beslutar Kammaren, att för det i punkten angifna 
ändamål skola till Kongl. Haj:ts disposition för år 1880 anvisas 
300,000 kronor.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja—75. 
Nej—24.

Anslag till 
nya vägars 
anläggning 

m. m. 
(Forts.)

N:o 16.

2:dra—Hide punkterna. 

Biföllos.
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Beviljande Föredrogs å nyo Stats-Utskottets den 3 och 5 i denna månad 
af vissa för- bordlagda utlåtande N:o 18, i anledning af Kong!. Maj:ts nådiga 
ensliidajern- proposition angående beviljande af vissa förmåner för enskilda 
vägsanlägg- jern vägsanläggningar • 

ningar.
(Forts.) Herr Almqvist: Den fråga, som detta betänkande angår,

torde synas i och för sig af mindre betydelse, men den har dock, 
sedd i sammanhang med öfriga förhållanden, ganska stor vigt. 
Yi stå vid ingången till en ekonomisk kris, hvars omfattning och 
djup ingen kan förutse, men alla äro ense derom att jernvägs- 
byggandet i väsentlig mån bidragit till denna kris. Icke i något 
fall har en enda åtgärd åstadkommit detta, utan en kedja af för
hållanden och i denna kedja ingår äfven det, att Riksdagen på 
förhand medgifvit för de enskilda jernvägsanläggningarna de för
måner, om hvilkas beviljande detta betänkande handlar. Icke 
den omständighet att några personer tecknat sig för en jernväg 
eller att många enskilda och allmänna korporationer förmåtts bi
draga dertill eller mot sin vilja nödgats understödja enskilda jern- 
vägsföretag har hvar för sig åstadkommit dessa; det är samman
fattningen af en mängd förhållanden, som man måste tillskrifva 
resultatet. När man 1866 beslöt att på förhand lemna dessa kon
cessioner in blanco, så var opinionen inom landet den, att det 
var en allmän lycksalighet att jernvägar tillskapades. Då emel
lertid representationen för närvarande har tillräcklig erfarenhet 
deraf, att man icke bör gå så lösligt tillväga med sådana företag; 
synes det från representationens sida icke vara välbetänkt att, 
innan man vet Indika företag som kunna komma i fråga, bevilja 
dessa förmåner. Det förekommer vilseledande för Regeringen om 
representationen fortfarande visar sig så intresserad för enskilda 
jern vägsföretag, att denna på förhand, utan att veta hvart vägen 
leder, beviljar förmånen i fråga och Regeringen kan deraf hafva 
all anledning att lemna oktroy åt hvilfea enskilda jernvägsföre- 
tag som helst. Är det så, att representationen icke vill, att det 
skall fortgå på samma sätt som sedan 1866, så synes det vara 
representationens pligt att taga sig sjelf till vara och uttala ett 
gif akt. Ingen lider derpå, att man icke på förhand beviljar så
dana koncessioner, som här äro i fråga. Visa sig enskilda jern- 
vägsanläggningar vara klokt beräknade, så få de nog de behöfliga 
förmånerna, men att bevilja dessa på förhand innefattar efter min 
uppfattning en indirekt och olämplig uppmuntran till nya företag 
och föranleder, i sin mån, sådana.

Jag får således anhålla om afslag å det nu föredragna be
tänkandet.

Herr Ekman, Carl: Jag kan i mycket instämma med den
föregående talaren, nemligen deri, att det är önskvärdt, att större 
betänksamhet må komma att ega rum vid meddelandet, af konces
sioner för enskilda jernvägar och framför allt vid bildandet af 
bolag för nya jernvägsanläggningar, men jag tror icke, att man 
derföre kan eller bör afstå det nu föredragna betänkandet. Redan
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nu äro åtskilliga enskilda jernvägar koncessionerade, som icke Beviljande 
blifva färdiga förrän under loppet af flera följande år, och jagför' 
vet icke huruvida dessa jernvägar redan fått sig tillförsäkrade enskildajern- 
alla de förmåner, hvarom fråga är i detta betänkande. Föröfrigt väg ■< anlägg- 
afser ju detta endast, att Kongl. Maj:t skulle ega att för sådana mngar. 
jernvägar, som pröfvas böra få koncession, meddela de rättigheter, (Forts-> 
som alla andra enskilda jernvägar fått i fråga om att begagna å 
kronans egor belägna grustägter, stenbrott och dylikt. Jag tror, 
att om man vill stäfja jernvägsbyggandet, bör man söka att göra 
det på annat sätt än genom att afslå förevarande betänkande, 
och jag anhåller derföre om bifall till detsamma.

Herr Almqvist: Så vidt jag kan förstå det ifrågavarande 
betänkandet, så afser det icke de jernvägar, som redan äro af 
Kongl. Maj:t oktrojerade, utan såsom ordalagen i betänkandet 
utvisa, sådana bolag, hvilka intill början af 1880 års lagtima riks
dag kunna undfå Kong!. Maj:ts tillstånd att inom riket anlägga 
jernväg. Således gäller det endast sådana jernvägar, som hädan
efter skola tillkomma, och ingen förlorar något genom ett afslag 
å betänkandet; men det vore, som sagdt, ett gif akt och skulle i 
viss mån befria representationen från den skuld, som representa
tionen onekligen har i det elände, som förestår oss derigenom, att 
man beviljat likt och olikt i fråga om jernvägar. För min del 
finner jag mig icke vederlagd af hvad den siste talaren anfört, 
utan yrkar fortfarande afslag.

Herr Rylander: Jag instämmer till fullo med den förste
talaren deri, att man kanske bör iakttaga större varsamhet vid 
anläggande af jernvägar, men jag tror icke, att det vore konse
qvent att afslå detta betänkande. Det skulle för många medföra 
mycket ondt, och jag tror, att det icke vore den rätta vägen, 
utan det kan bli bättre derigenom, att Kongl. Maj:t får se, att 
Riksdagen tänkt sig, att den vill hafva litet mera varsamhet i 
detta fall. Då går det bättre och säkrare för sig. Jag vill dock 
tacka den förste talaren, som dragit fram frågan, ty större var
samhet är verkligen af nöden. Emellertid yrkar jag bifall till 
Utskottets hemställan.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad och Herr Tal
mannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till 
Stats-Utskottets förevarande utlåtande och dels afslag derå; fram- 
stälde Herr Talmannen proposition på bifall till utlåtandet och, 
då dervid svarades många ja jemte ett eller annat nej, förklarade 
sig hafva funnit ja öfvervägande.

Föredrogs å nyo och bifölls Stats-Utskottets den 3 och 5 i 
denna månad bordlagda memorial N:o 19, om anvisande af de i 
Regeringsformens 63 § föreskrifna kreditivsummor.

Första Kammarens Prof. 1879. N:o 16. 2
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Vilkoren för Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande Bevill- 
^ nings-Utskottets den 3 och 5 i denna månad bordlagda betänkande 

försäljning. ^:o 1) angående vilkoren för bränvins tillverkning och försäljning.

lista punkten.

Lades till handlingarne.

2:dra punkten.

Herr von Koch: Då detta betänkande blifvit helt oförmo
dadt, så att säga, inkastadt midt i diskussionen om budgeten, så 
är det min skyldighet att, så vidt på mig kan bero och min öf
vertygelse kan det tillåta, icke inleda eu längre diskussion. Jag 
vågar derföre till en början göra, om jag så får säga, en invänd
ning i sjelfva rättegången eller i fråga om det sätt, hvarpå min 
motion inom Utskottet behandlats, och derest denna invändning 
godkännes, kan all diskussion i hufvudsaken, för tillfället, upp
höra, hvilket jag tror vara äfven i alla andra afseenden fördel
aktigast. Min motion föranleddes deraf, att jag vid min ankomst 
till Riksdagen fann, att, på grund af den för handen varande 
statsbristen, Kongl. Maj:t yrkat, bland annat, en mycket stor för
höjning i bränvinsskatten. Med anledning häraf väckte jag en 
motion, hvilket jag annars icke tänkt göra, då ju ärendet för när
varande ligger hos Kongl. Maj:t. Hvad som egentligen intresse
rade mig var en sammanslagning af produktionsskatten och för
brukning s-skatten; eller försäljningsafgifterna. Jag hade nemligen 
funnit, att på grund af de invändningar, som af ett stort intresse, 
jag må väl säga nästan hela stadsmannaintresset, blifvit gjorda, 
denna fråga oupphörligt blifvit undanskjuten, och bland andra 
skäl, som härför gifvits, var det, att en sådan sammanslagning 
ingalunda borde komma till Stånd annat än i sammanhang med en 
förhöjning af sjelfva produktionsskatten. Detta hade isynnerhet blif
vit yrkadt från ett håll, som i många afseenden varit af stor be
tydenhet. Det var yrkadt af Bevillnings-Utskottets nuvarande 
ordförande, chefen för bränvinskontrollbyrån. Af ganska goda 
skäl älskar Regeringen icke gerna att taga initiativ i denna fråga, 
der land och städ under många riksdagar stått emot hvarandra, 
men om man kunde vänta, att Regeringen skulle taga initiativ 
der, så var det, åtminstone sedan 1877 års Riksdag gjort en be
gäran att Regeringen skulle komma med ett förslag och detta 
just hufvudsakligen med afseende å en sammanslagning af de 
begge skatterna. Emellertid kom en proposition om en betydlig 
förhöjning i den ena skatten utan att vi i densamma fingo veta nå
got om en sammanslagning med den andra. Såsom jag försport 
voro många med mig af den tanken att man förgäfves i den vig
tiga sammanslagningsfrågan skulle bekämpa opinionen hos den 
sakkunnige man, hvars inflytande gjort sig gällande nästan alltid 
i dessa frågor, och då trodde jag, att att när Kongl. Maj:t äskat 
höjning af produktionsskatten tiden nu var inne att väcka sam-



manslagningsfrågan åter till lif. Derföre väckte jag min motion, 
som började sålunda: “Jag föreslår vördsamt, det Riksdagen, i
sammanhang med bestämmandet, vid detta riksmöte, af produk
tionsskatten och tullen på bränvin och såsom vilkor för all förhöj
ning i dessa skatter, måtte besluta11: o. s. v.

Ehuru min motion började så, anmäler Utskottet i den punkt, 
som vi nyss bifallit, att Utskottet uppskjutit att afgifva utlåtande 
om Kongl. Maj:ts proposition, men min motion företager Utskot
tet likväl och tillstyrker att redan nu afstå den. Jag hemställer 
till en hvar, som är van vid ordning i ärendenas behandling, om 
man kan gilla ett så beskaffadt förfaringssätt, att man i fråga om 
hufvudsaken säger, att den skjuter man upp, men i fråga om vil- 
koren eller amendementet ingår man genast i slutlig pröfning. Jag 
vill icke för närvarande säga mera, utan inskränker mig till att, 
på grund af detta efter min tanke formella fel, hvilket, om än det 
icke är grundlagsvidrigt, dock är formvidrigt, anhålla om åter- 
remiss af den föredragna punkten, och, så vida denna anhållan 
icke bestrides utan beviljas, vill jag för tillfället inskränka mig 
till hvad jag nu yttrat. Men skulle min anhållan om återremiss 
ogillas, förbehåller jag mig att i hufvudsaken få säga hvad jag 
tänker.

Herr Anderson: Erågan om den af Kongl. Maj:t föreslagna 
förhöjning af bränvinstillverkningsafgiften kan, enligt min öfver
tygelse, behandlas alldeles sjelfständigt och behöfver icke föran
leda någon mera omfattande omarbetning af vår bränvinslagstift
ning; men, såsom Utskottet upplyst, har en komité varit syssel
satt med att utreda frågan om bränvinslagstiftningen, och då de 
af den ärade motionären föreslagna förändringar i samma lagstift
ning äro af en särdeles genomgripande natur, så skulle det hafva 
varit oförsigtigt af Utskottet att, iunan kännedom vunnits om 
de resultat, till hvilka komitén kommit, framkomma med något 
genomgripande förslag till ändringar. Jag anhåller på dessa grun
der om bifall till den nu föredragna punkten.

Herr von Koch: Sedan nu en af Utskottets ledamöter be- 
stridt återremiss, nödgas jag göra hvad jag velat undvika, nemli
gen förlänga diskussionen. Det har egentligen icke sagts något 
till svar på hvad jag anförde om det formella i frågans behand
ling, ty om Utskottet hade uppskjutit att behandla min motion 
tills i sammanhang med frågan om produktionsskatts förhöjning, 
och då kommit till samma slut som nu, så hade man åtminstone 
icke kunnat säga att Utskottet gått ifrån den vanliga och lagliga 
ordningen, hvilket jag anser att Utskottet nu gjort. Då jag emel
lertid hoppas att få något understöd för en återremiss vill jag 
ännu icke inlåta mig vidare i sjelfva saken än att nämna, att, då 
jag afgaf min motion, så hade jag sett en större del af komiténs 
betänkande — fastän icke beslutet eller någon reservation — tryckt. 
Det afgafs den 20 December sistlidet år och är redan i Kongl. 
Maj:ts proposition åberopadt, och förmodligen i denna stund helt
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Vilhoren för 
bränvins till
verkning och 
försäljning. 

(Forts.)

N:o 16.
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Vilkoren för och hållet tryckt. I min motion yttrar jag, att det sades “att alla 
bränvins till- 9 ledamöterna i komitén äro ense om att uttaga försäljningsaf- 
Vförsäljning ' gifterna samtidigt med tillverkningsskatten11. Detta hvilade dock, 

(Forts.) ’ som jag sedan erfor, på misstag. Jag yttrade ock, att jag hop
pades, att betänkandet snart skulle blifva utdeladt, och så hade 
väl äfven skett om icke en tillfällighet hindrat detta, som jag 
tror beror på sjuklighet hos en ledamot, en sjuklighet, som, om 
den är af den beskaffenhet jag hört, kan vara huru länge som 
helst. Från denne ledamot lärer ännu ingen reservation ankom
mit, och det är detta som vållat dröjsmålet. På grund af den 
rättighet tryckfrihetsförordningen lemnar att taga reda på komi- 
téns protokoll och beslut, har jag, sedan beslut och de andra af- 
gifna reservationerna voro tryckta, skaffat mig bättre underrättelse 
om komiténs beslut och om hvad man har att vänta af detta ar
bete. Derom nödgas jag tala nästa gång, om icke min begäran 
om återremiss nu vinner understöd.

Herr Ribbing, Carl: På samma gång jag ber att få in
stämma i det yttrande, som en ledamot af Bevillnings-Utskottet 
nyss afgifvit, ber jag att, med anledning af den siste talarens er
inran om det betänkande, som åt homiterade för utredning af 
bränvinslagstiftning är afgifvet, få anmärka, att det icke är nog 
med att detta betänkande blir synligt i tryck och blir utdeladt 
inom Riksdagens Kamrar, utan att man naturligtvis också har 
att med anledning af detta betänkande vänta en Kongl. propo
sition, som kanske icke blir aflemnad till denna Riksdag. Och 
förr än en sådan proposition blifvit afgifven, kan man, efter hvad 
jag förmodar, icke behandla en motion af så omfattande beskaf
fenhet som den siste talarens. Med anledning häraf har jag för 
min del ansett, att Utskottet för närvarande icke kunnat tillstyrka 
någon förändring i vår nu gällande bränvinslagstiftning, och jag 
får förena mig i det af Herr Anderson gjorda yrkande om bi
fall till Utskottets hemställan.

Herr Hammarhjelm: Då jag varit ledamot af den komité,
som Herr von Koch omnämt, anser jag mig nu skyldig att yttra 
några ord. Jag får då tillkännagifva, att det kan möjligen ifrå
gasättas, huruvida en förhöjning i bränvinsskatten nu kan vara 
lämplig utan att man på samma gång tager hela frågan om brän- 
vinslagstiftningen i öfvervägande, men då komiténs betänkande 
otvifvelaktigt inom kort är att förvänta till utdelning inom Kam- 
rarne och således dessa och Utskottet kunna få kännedom om be
tänkandets innehåll, så kan jag för min del icke finna någon svå
righet vid att bifalla den framställning, som Herr von Koch gjort, 

. hvarföre jag nu förenar mig i hans yrkande om återremiss.

Herr Wennerberg: På grund af det förhållande, somnäm- 
nes i Utskottets betänkande, och som jag verkligen med ledsnad 
sett, nemligen att den här ifrågakomna komiténs betänkande icke 
skulle vara färdigt, utan att man först till nästa års riksmöte hade
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att förvänta en framställning till Riksdagen på grund af detta be- Vilkoren för 
tänkande, hade jag icke tänkt att yttra, mig i frågan; men då en ®fl7"
komitéledamot nu lemnat den upplysning, att betänkandet inom försäljning, 
kort tid vore att vänta till utdelning inom Riksdagen, så ser jag (Forts.) 
icke något skäl, hvarför Herr von Kochs motion skall vid detta 
tillfälle behandlas på det sätt Utskottet föreslagit, utan förenar 
jag mig i yrkandet om återremiss.

Herr Anderson: Derest så lyckligt skulle vara, att komi-
terades betänkande kunde inom kort offentliggöras, och Kamma
ren beslöte återremittera detta Utskottets utlåtande för att sedan 
komiterades betänkande kommit Utskottet tillhanda, afgifva nytt 
utlåtande, finge Utskottet verkligen en ganska svår uppgift. Ti- 
den på riksdagen är redan temligen långt framskriden, och en så 
omfattande fråga som hela bränvinslagstiftningen tror jag knap
past att Bevillnings-Utskottet skulle kunna medhinna utan att Riks
dagen. fördröjdes. Ur denna synpunkt och då, såsom jag förut an
fört, jag tror att frågan om en förhöjning i tillverkningsafgiften 
kan afgöras oberoende af den om förändrig i bränvinslagstiftnin
gen i öfrigt, vidhåller jag mitt yrkande om bifall till Utskottets 
förslag.

Herr Jöns Pehrsson: Efter den upplysning, en af komiténs
ledamöter lemnat, tror jag icke att det skulle vara rigtigt på sin 
plats, om Kammaren nu skulle afskära all möjlighet för att motio
närens förslag blefve närmare öfvervägdt vid det slutliga afgö- 
randet af frågan om bränvinslagstiftningens ordnande. Jag tror 
derför, att man icke bör försumma detta tillfälle att möjligen 
bringa den vigtiga frågan, om staten skall hafva denna inkomst 
eller om en stor del deraf skall gå på andra vägar, ett steg fram
åt, hvarför jag anhåller om återremiss.

Herr Reutersvärd: Såsom Utskottets',,, betänkande upplyser
och litet hvar för öfrigt känner, har en komité blifvit tillsatt för 
att öfverse nu ifrågavarande författningar och i sitt betänkande 
framstält ett fullständigt och genomgripande förslag. Detta be
tänkande har visserligen ännu icke varit inom Utskottet synligt, 
men af en ledamot i Utskottet, som äfven är medlem af denna 
komité, hafva vi erhållit upplysning om det slut, hvari komiténs 
majoritet stannat, och dermed äfven visshet att de ifrågasatta 
förändringarne äro af den mest genomgripande beskaffenhet. Vid 
sådant förhållande hafva vi inom Bevillnings-Utskottet, under för
utsättning att riksdagen skulle sluta på vanlig tid, ansett det 
vara omöjligt medhinna att först behandla den Kongl. propositio
nen angående förändringar i gällande tulltaxa och sedan vara be
tänkte på att till Riksdagen inkomma med något på komiténs ut
låtande grundadt förslag. Detta är skälet hvarför Utskottet an
sett det icke vara lämpligt att, till dess samma utlåtande lomme 
Utskottet till hända, uppskjuta behandlingen af nu förevarande 
motioner.
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Vilkoren för yid första eller andra sammanträdet inom Utskottet väcktes 
Verkning ochfråga om ^en ordning, hvari Utskottet skulle arbeta, och om man 
försäljning. 'skulle börja med behandlingen af den till Utskottet remitterade 

(Forts.) Kong!, propositionen. Innan Utskottet i anledning deraf afgaf 
sitt utlåtande, ansåg sig Utskottet emellertid böra afvakta, om 
icke vid behandlingen af de särskilda hufvudtitlarne beloppen af 
de utaf Kongl. Maj:t äskade anslagen skulle nedprutas, för att 
derigenom blifva i tillfälle att med någorlunda säkerhet bedöma 
storleken af den statsbrist, man för år 1880 hade att fylla. Den 
Kong! propositionen blef således tills vidare undanskjuten, men, 
på det Utskottet icke skulle vara overksamt en eller annan vecka^ 
beslöts att genast företaga till behandling enskilde motionärers 
framställningar. Af denna anledning har Utskottet redan nu af- 
gifvit sitt betänkande rörande dessa motioner och icke tagit dem 
i sammanhang med Kongl. Maj:ts proposition om förhöjning i 
bränvinstillverkningsafgiften.

Efter hvad man har sig bekant om innehållet af komiténs 
betänkande, tror jag, att det i många väsentliga delar öfverens- 
stämmer med Herr von Kochs önskningar; och intet hinder före
finnes _ att, om Herr von Kochs motion nu blifver afslagen, vid 
en blifvande riksdag återkomma till frågan; men att tänka sig 
redan vid denna riksdag kunna få en ny fullständig lag, behancb 
lande så väl tillverkning som försäljning, synes mig orimligt, då 
tiden dertill är alldeles för kort. På dessa skäl tager jag mig 
friheten att yrka bifall till Utskottets förslag.

Herr Wallenius: Som, efter hvad blifvit mig upplyst, brän- 
vinskomiténs betänkande ännu icke på någon tid är att förvänta, 
anser jag det af Bevillnings-Utskottet vara mindre välbetänkt att 
sa här knapphändigt affärda en motion, som har ett ädelt syfte 
till mål;, och då jag lifligt önskar, att lagstiftningen måtte gå i 
den rigtning att. så. vidt möjligt är, inskränka bränvinsförbrukningen 
bär i landet, kan jag icke annat än förorda, att Herr von Kochs 
motion åtminstone till någon del må af Bevillnings-Utskottet tagas 
i förnyad ompröfning och möjligen med tillstyrkan för Riksdagen 
framläggas. I motionen förekommer en sak, som jag förr i verlden 
vid riksdagar framhållit och för hvilken jag en gång lyckats er
hålla icke allenast Bevillnings-Utskottets, utan äfven Borsta Kam
marens enhälliga erkännande, under det frågan i Andra Kammaren 
föll på två röster. Jag syftar här på förslaget i motionen, att, 
för att kommunalstämma skall anses hafva tillstyrkt bifall till 
iskänkning af spritdrycker, minst 2/3 af de afgifna rösterna er
fordras. Ett sådant förslag har jag förut för Riksdagen framlagt 
och dess., genomförande utgör en älsklingsidé hos mig, hvarför jag 
äfven på det. liflligaste rekommenderar det till framtidens efter
tanke. Jag vill derigenom gifva en viss öfvervigt åt de nyktre i 
afseende å frågan, om inom en kommun skall finnas bränvins- 
utskänkning eller icke. Jag anser detta ur moralisk synpunkt 
vara klokt och bekjertansvärdt och vill, på det att motionen i 
denna del ännu en gång må blifva inom Bevillnings-Utskottet prof-
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vad och af Riksdagen behandlad, förena mig med dem, som yrka Vilkoren för 
återremiss. Jag gör detta så mycket hellre som ingen utsigt j 
finnes att på många år få det af komitén utarbetade förslaget försäljning. 
under Riksdagens ompröfning. På det att derför Herr von Kochs (Forts.) 
motion må kunna få göra sin verkan och vi komma något steg 
framåt i våra bemödanden att få vårt folk nyktert, förenar jag, 
som sagdt, mig med dem, som yrka återremiss.

Herr von Koch: Jag måste först beklaga mig öfver, att 
Utskottets ledamöter, efter hvad mig synes, behandla denna fråga 
mindre efter rättsliga än administrativa — det vill, när man gör 
bestämd skilnad mellan dessa begrepp, säga litet godtyckliga 
afsigter och åsigter. För att undgå att i laglig form behandla 
ett ärende skyller man på, att Riksdagen derigenom skalle för
orsakas allt för mycket besvär och icke kunna afslutas i vanlig 
tid; man gör sina känslor och åsigter i hufvndsaken till skäl, 
hvarför man afslår en af motionär eller part gjord befogad fram
ställning om uppskof med sakens afgörande. Men jag måste litet 
granska detta skrämskott, att det är omöjligt att på annat sätt 
hinna med detta ärende, äfvensom den af Utskottet gifna före
speglingen att vi till nästa Riksdag skulle hafva att vänta en 
Kongl. proposition i ämnet. Jag lefver icke så länge, men den 
som det gör får se, om vi ens på fem eller tio riksdagar få eu Kongl. 
proposition, som kan bifallas. Detta är icke en fråga, der rege
ringen, enligt min tanke, tager, knappt kanske bör taga initiativ 
förr än den får veta hvad representationen vill, och den får icke snart 
veta det; ty så länge städerna kunna streta emot, hitta de på 
något skäl för uppskof med frågans afgörande. Beträffande på
ståendet att vi till nästa Riksdag skulle hafva att förvänta en 
Kongl. proposition, är detta så mycket mindre sannolikt, som för 
det första komitébetänkandet eller åtminstone alla reservationer 
nu sägas ännu icke vara tryckta och för det andra komitén vetat 
att med denna fråga förbinda två andra frågor och derigenom 
framkallat en för många kärkommen anledning att äfven i af
seende å det slutliga afgörandet sammankoppla dessa frågor; jag 
menar dem om ölskatten och vinförsäljning, som ännu icke blifvit 
af komitén behandlade. Nu är dessutom fråga om en ny personal
besättning inom komitén, emedan åtskilliga dess ledamöter, som 
hafva bättre att göra än att bränna sina kol förgäfves, draga sig 
för att längre sitta der, i en komité, af hvars första samman
sättning utgången var uppenbar, då af 9 ledamöter 6 voro stadsbor.
Det var icke en komité tillsatt för att befordra hvad i talrika 
motioner åsyftats, utan en sådan man ofta brukat kalla en be- 
grafningskomité. Så har ock redan visat sig. Komiténs betänkande 
är fattadt af fem ledamöter, _ bland hvilka emellertid en ännu icke 
lärer afgifvit sitt något afvikande votum, så att man ej rätt vet 
hvad han tänker. Mot denna majoritet af fem ledamöter står en 
minoritet af fyra andra, hvaribland Bevillnings-Utskottets ord
förande Friherre Fock, tillika chef för kontrollbyrån; och dessa fyra 
hafva öfver komiténs förslag skrifvit en mördande kritik samt i 22
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vwkoren för särskilda punkter sökt visa att dermed afses att göra Konungens 
bränvinstui- Befallningshafvande nästan till ett slag af öfverkrögare och oss 

Vförvärfning.' a^a andra till underkrögare. Inkomsten skulle ställa sig allt efter 
(Forts.)' som Konungens Befallningshafvande i länet och dettas invånare 

förstodo att väl sköta bränvinsföi-säljningsrörelsen och alla skulle 
vi af vinsten i kontanter hafva godt. Det skulle äfven blifva en 
.stafe-angelägenhet att förtjena på bränvimfårsäljning. Att antaga 
förslaget vore ett tillbakagående af omkring 100 år, men också 
har det, som sagdt, strängt kritiserats af reservanterne, hvilka 
förklarat det vara döden värdt samt deruppå halshuggit det och 
till på köpet hållit likpredikan deröfver. Nu kan man visserligen 
hoppas något af den femte komitéledamoten, hvars tankar man 
ännu icke känner, och jag har redan antydt mig vänta på hans 
förslag, för att se om han kan blåsa lif i det döda fostret, men, 
oafsedt hurudant detta må blifva, kan jag dock aldrig tro, att 
Svenska nationen skulle kunna gå in på något sådant, som att 
hvart län skulle idka bränvinsförsäljning för länets, eventuelt 
statens räkning. Det län, som icke hade någon försäljning, skulle, 
tyckes det, icke heller få någon inkomst deraf. Och efter hvad 
grund skulle inkomsten delas länen emellan? Jo en ganska egen
domlig; efter bevillningen, d. v. s. att de rikaste samhällena skulle 
få mest af bränvinsförsäljningsmedlen och icke, såsom man hittils 
ansett vara rigtigast, de mest befolkade och sålunda folkmängden 
liggao till grund för fördelningen.

Återgår jag nu till betraktelse öfver den tid, hvarinom Ut
skottet anser Kongl. Maj:ts proposition i ämnet kunna afgifvas, 
måste jag påpeka, att derförinnan komitén väl skall hinna få fär
digt och afgifva sitt betänkande om vinförsäljningen och ölskatten, 
alla vederbörande — och det är åtminstone Konungens samtlige 
Befallningshafvande och Kammarkollegium, kanske Kommerskolle- 

^ gium, då vi alla skola kommersa, Landsting, Hushållningssällskap 
och jag vet icke hvilka kommunala myndigheter— deröfver höras 
och Kongl. Haj:t sedan fatta sitt beslut. År det då troligt att 
Kongl. Maj:ts proposition kan aflåtas till nästa Riksdag? I afse
ende åter å hvad här blifvit yttradt om att behandlingen af min 
motion skulle vara så svår och besvärlig och att tiden ej kunde 
räcka dertill, måste jag förklara, att härmed väl icke häfver sig så 
svårt om Riksdagen blott vill göra något. Kör nära nio år sedan, 
var det icke svårare än att, då, den 27 April 1870, i Kammaren 
till behandling förevar ett förslag, som gick i samma rigtning 
som mitt, den minister, hvars handläggning ärendet tillhörde i 
några ord, som jag skall be att få uppläsa, kunde från minister
bänken yttra: “Körsöken att undandraga sig den skatt, försäljnings
lagen pålägger, hafva under tidernas lopp blifvit allt mera djerfva, 
och huru de lyckats, visar sig bäst deraf, att för närvarande om
kring endast Va af det bränvin, som inom landet förtäres, får vid
kännas denna skatt. En annan svaghet, som, alltifrån försäljnings
lagen framträdde i dagen, blifvit densamma tillvitad är én viss 
partiskhet för städerna. Dessa hafva ock allt mera vetat att draga 
parti af de dem förunnade fördelar och derigenom har en strid
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mellan stad och land uppkommit, som nu mera hotar att antaga Vilkoven för 
oroväckande dimensioner.1' Han spådde icke så rasande, den der ^nvinstill- 
eivilministern. “Under sådana förhållanden11, fortfar han, “tyckes 
tiden vara inne för lagstiftningen att träda emellan för att gifva J (Forts.)'*7' 
kraft åt det försvagade lagbudet och försona de stridande in
tressena.11 Han tillägger sedan mycket annat i samma anda, men 
för att icke kasta någon skugga på den nuvarande regeringen, 
vill jag nämna, att detta yttrades af ministern sedan Bevillnings
utskottet då tillstyrkt ett framlagdt förslag för dessa bristers 
afhjelpande och då han således hade anledning att tro, att det 
hos representationen skulle finnas sympatier för samma förslag.
Till sist yttrar han: “Om i öfrigt all försäljningsskatt upphör och 
Riksdagen särskildt beslutar om ersättningen för hittils åtnjutna 
andel i försäljningsafgifterna, så synes mig försäljningslagens öfriga 
detaljer, såsom varande af rent ekonomisk natur, kunna öfverlemnas 
till Kongl. Maj:ts afgörande.11 Sä vidt jag minnes instämde vi 
många i detta yttrande, men tyvärr tappade vi i voteringen. Sedan 
dess har regeringen, såsom mig synes på temligen goda skäl, af
hålla sig från att inkomma i denna myrstack af särskilda intressen; 
och det må ingen förtänka den. Men om jag har en sådan åsigt, 
anser jag äfven att regeringen, förr än sammanslagningsfrågan 
är väl utkämpad inom representationen, icke om en sådan fram
kommer med något förslag; ty det är en ömtålig fråga, der man 
hotas med missnöje och nederlag, ett missnöje som är så mycket 
häftigare, som saken rörer den venstra bröstfickan.

Vid alla dessa förhållanden och då den år 1870 uttalade 
meningen sedan dess vunnit allt mera terräng samt bränvins- 
komiténs förslag är sådant, att reservanterne, hvilka utgöras af 
Friherre Fock, herrar Hammarhjelm, Hederstjerna och Sven Nilsson 
1 ®fveröd, förklarat, att hellre än att detta förslag antages, det 
må blifva vid hvad det är, torde ingen annan kunna yrka på 
ytterligare. uppskof än den, som har sig angeläget att befintliga 
orättvisor i förhållandet mellan stad och land icke blifva afhjelpta 
och den som icke bryr sig om att nykterheten i vårt land befordras.
(Talaren uppläste härefter delar af den ifrågavarande komiténs 
betänkande, hvilka icke blifvit till protokollet aflemnade.)

Jag tror, som sagdt, att när detta länge lofvade betänkande 
blifver utdeladt, som sannolikt kommer att ske rätt snart, Be- 
villnings-Utskottet skall få tillfälle att se att det kunde vara så 
godt att nu vidtaga en åtgärd, så simpel som den att lägga för
säljningsafgiften såsom en förbrukningsskatt till produktionsskatten 
och . dela ut inkomsten efter en rättvis grund, på sätt jag före
slagit eller lemnat i Bevillnings-Utskottets skön att föreslå.

Innan jag slutar, vill jag ytterligare nämna, att reservanterne 
inom bränvinskomitén icke funnit något annat sätt att lösa frågan 
än att föreslå att göra br än vinsförsäljningen alldeles fri. Det är 
också ett sätt, visserligen icke mitt, men det tål att tänka på.
Jag förnyar min anhållan om återremiss.

Herr Statsrådet Lagerstråle: Det är icke egentligen för



Vilkoren för att yttra något i sak, som jag begärt ordet; men det har väckt 
bränvinatill- mjn och säkerligen alla närvarandes uppmärksamhet, att ett be- 

* tänkande, som ännu icke blifvit till Kongl. Maj:t afgifvet af en 
1 (Forts./’ utaf Kongl. Maj:t tillsatt komité, här blifvit till sitt innehåll 

refereradt af en enskild ledamot af Kammaren. Jag kan icke veta, 
på hvad sätt detta komitébetänkande kommit i hans hand; men 
att dervid någon oegentlighet egt rum på den ena eller andra 
sidan, förefaller mig uppenbart. Att, då en komité blifvit af 
Kongl. Maj:t tillsatt med skyldighet att till honom afgifva ett 
betänkande, icke afbida tiden, då detta skett, för att gorå be
tänkandets innehåll till föremål för Riksdagens öfverläggning, 
detta måtte icke vara någon formenlig ordning.

Hvad sjelfva saken beträffar, vill jag endast upplysa, att i 
den Riksdagens skrifvelse, hvilken föranledde tillsättandet af den 
ifrågavarande komitén, heter det bland annat: “det är derför som 
Riksdagen tillåter sig att i underdånighet anhålla, att Eders Kongl. 
Maj:t täcktes genom sakkunnige män låta öfverse nu gällande 
författningar angående tillverkning och försäljning af bränvin, i 
syfte att genom lagstiftningen må kunna åstadkommas ett än 
kraftigare motverkande af rusdryckers missbruk, samt att Eders 
Kongl. Maj:t ville derefter i detta ämne, om möjligt är, till nästa 
Riksdag afgifva förslag.11

Många ledamöter yttrade härtill bifall.

Herr Berg:

Friherre Barnekow: Då jag inom Utskottet deltagit i dess 
beslut uti förevarande punkt, ber jag med anledning deraf få yttra 
några ord. Inom Utskottet hafva vi icke varit i tillfälle att granska 
bränvinskomiténs betänkande; men vi hafva vetat, att en sådan 
komité af sakkunnige personer varit tillsatt för utarbetande af 
något förslag i samma rigtning som Herr von Kocks motion. Då 
vi visste detta, hafva vi tänkt, att om båda förelåge samtidigt, 
skulle på grund deraf kunna utarbetas något förslag; men då 
komitén ännu icke är färdig med sitt arbete, har man dragit i 
betänkande att på grund af enskild motion nu göra någon hem
ställan. Nu har här blifvit yttradt af Herr von Koch, att han 
tror, att någon Kongl. proposition på grund af komiténs be
tänkande icke skulle vara att förvänta ännu på tio år. Oss har 
det åter blifvit sagdt inom Utskottet, att den möjligen kunde 
komma redan nästa år, och vi hafva derför tänkt, att då ärendet 
inom så kort tid kommer att till behandling företagas, vore icke 
skäl att nu taga befattning dermed. Kunde jag tro, att det skulle 
dröja så länge, som Herr von Koch ansett, innan en Kongl. pro
position i den uti motionen angifna rigtning afgifves, så skulle 
jag gerna vara med om att nu till behandling upptaga denna 
motion och söka bidraga till dess lösning; men jag hoppas, att 
den tiden icke är så aflägsen och förenar mig derför med dem, 
som yrka bifall till Utskottets förslag.
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Herr Hammarhjelm: Het är med en viss känsla af obehag, 
jag uppträder för att säga några ord mot en talare, med hvilken 
jag i öfrigt är ense, och jag ämnar icke heller yttra något i 
sjelfva saken, utan endast i fråga om det komitébetänkande. hvilket 
han bär till vissa delar refererat. Jag vill nemligen anmärka, 
att ]ag finner det vara något oegentligt att ett sådant offentlig
görande egen ruin, innan betänkandet blifvit till Kongl. Maj:t 
framlemnadt och till Kammarens ledamöter utdeladt. Het är med 
anledning af detta offentliggörande, som jag ansett mig böra till
kännagifva, att jag icke har dertill bidragit.

Herr von Kock: Hvad först beträffar offentliggörandet af 
komiténs betänkande och reservationen deremot, så ber jag få 
anmärka, att protokollet är justeradt och betänkandet dateradt 
den JO Hecember nästlidet år. När jag aflemnade min förevarande 
motion, kunde jag redan då, i Januari manad, säga: “genom det 
komitéarbete, hvilket nu tryckes och inom några dagar torde vara 
i våra händer, är ämnet så fullständigt utreda att alla nödiga 
upplysningar förefinnas för att oförtöfvadt fatta beslut i den ret
ning jag har vågat föreslå." Jag har i min motion icke blott satt 
det * sammanhang med och önskat det såsom vilkor för produktions- 
skattens höjande, utan jag har ock särskildt hänvisat till och på
pekat detta komitébetänkande, och det är så långt ifrån, att jag 
skulle vilja att något förslag uppgjordes uteslutande på grund af 
mm motion, att jag tvärtom i dag tillkännagifvit min önskan om 
uppskof och återrerniss, på det Utskottet må komma i tillfälle 
taga del af komiterades förslag. Hade icke Bevillnings-Utskottets 
ledamöter tvingat mig att yrka återrerniss, så hade hela denna 
diskussion, som hvarken varit behaglig för mig eller andra, kunnat 
undvikas; men då mitt första yrkande ihärdigt bestreds af Ut
skottets ledamöter, ansåg jag mig nödgad visa nödvändigheten af 
detsamma och skälet, hvarför det skulle vara möjligt att få frågan 
löst redan nu, nemligen att Utskottet kunde taga kännedom om 
komiténs förslag, som jag derför tog mig friheten omnämna.
,, „ Hvad åter angår den med anledning häraf emot mig särskildt 
från statsrådsbänken framstälda anmärkning, ber jag få fästa 
uppmärksamheten på 2 § 4 mom. Tryckfrihetsförordningen, som 
föreskrifver, att det skall “uttryckligen vara enhvar tillåtet att i 
allmänt tryck utgifva alla, såväl rättegångar, som andra allmänna 
ärendmi rörande handlingar, protokoll och beslut, af hvad namn och 
beskaffenhet de vara må, ehvad de höra till den förflutna tiden 
eller till mål som hädanefter förekomma, vare sig hos Riksrätt'4 
o. s. v., hvarefter särskildt nämnes komitéer. När man alltså på 
grund af Tryckfrihetsförordningen har rättighet att taga kännedom 
om ett justeradt protokoll, att taga afskrift deraf och låta trycka 
det i hvilken tidning som helst, så lärer det väl äfven vara tillåt- 
ugt att man bereder sig tillgång till och begagnar sig af ett 
Korrekturark.

Herr Statsrådet Lagerstråle: Jag vill icke tvista om Tryck-

Villwren för 
bränvinstill- 
verkning och 
försäljning. 

(Forts.)
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Vilkoren för 
bränvins till
verkning och 
försäljning.

(Forts.)

frihetsförordningens lydelse och tillämpning; men nog föreställer 
jag mig, att ett utlåtande, som af Kongl. Maj:t eller annan myn
dighet infordras och af en underordnad afgifves, icke kan betraktas 
såsom ett utlåtande, förrän det är afgifvet till den, som har rättig
het att mottaga detsamma, och jag skulle mycket förundra mig, 
om i Justitiekanslersexpeditionen, fordom eller nu, skulle till någon 
enskild utlemnas ett utlåtande till Kongl. Maj:t, hvilket ännu icke 
blifvit till Kongl. Maj:t afgifvet.

Herr Berg:

Herr von Koch: Hvad beträffar nu omnämnda förbehåll,
ber jag få förklara, att jag icke nu i ögonblicket kan påminna 
mig detsamma; men härom framdeles. För öfrigt anser jag, på 
grund af hvad jag förut anfört, mig samt hvar och en ega rättig
het att taga del af ett justeradt protokoll i hvilken domstol eller ko
mité som helst, den Tryckfrihetsförordningen afser, äfven om 
protokollet innefattar beslut angående infordradt underdånigt 
utlåtande. Sådana meddelas stundom, såsom “nöte“, utdrag el
ler afskrift af det förut justerade original-protokollet, till exempel 
i Högsta Domstolen.

Beträffande åter Statsrådet Lagerstråles till mig särskild! 
stälda spörsmål, om i Justitiekanslers-expeditionen skulle utlemnas ett 
underdånigt utlåtande, innan det blifvit expedieradt till Kongl. 
Maj:t, så ber jag få nämna att detta icke är något med det före
varande analogt fall, ty i Justitiekanslers-embetet föras ej, såsom 
i domstolar och komitier, protokoll, utan expeditionerna blifva eller 
blefvo, under min tid, icke slutjusterade eller 'färdiga förr än i 
och med underskrifvandet af mig och expedierades då genast.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad och Herr 
Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall 
till den förevarande punkten dels ock återremiss deraf, fram- 
stälde Herr Talmannen först proposition på bifall till punkten, 
hvarvid svarades talrika ja jemte åtskilliga nej, och sedermera 
proposition på punktens återförvisning, då svaren utföllo med tal
rika nej jemte åtskilliga ja; hvaruppå och efter det proposition 
på bifall till punkten ånyo blifvit gjord samt med talrika och 
starka ja jemte åtskilliga nej besvarad, Herr talmannen förkla
rade svaret å denna proposition hafva utfallit med öfvervägande ja.

Herr von Koch begärde votering.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringspropo
sition.

Den, som bifaller *2:dra punkten i Bevillnings-Utskottets be
tänkande N:o 1, röstar
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Den, det ej vill, röstar Vilkor eu för 
bränvins till
verkning och 
försäljning.

(Forts.)
Nej;

Vinner nej, återförvisas punkten.

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

4:de 'punkten.

Herr Hammar: Jag har icke begärt ordet för att på något 
sätt motsätta mig det resultat, hvartill Bevillnings-Utskottet i 
denna fråga kommit, men för min del kan jag icke gilla de mo
tiv, hvarpå Utskottet stödt sig, och jag hemställer derföre till 
'Kammaren, om de kunna anses giltiga. Såsom vi veta innehåller 
Herr Sandbergs motion, att den ena femtedelen utaf bränvinsför- 
säljningsmedlen, som för närvarande tillfaller hushållningssällska
pen, skulle öfverlemnas till landstingen, och att landstingen såle
des skulle erhålla båda de två femtedelarne. Med anledning af 
detta har Utskottet yttrat: “Med afseende å den olika vigten och 
omfattningen af de uppgifter, som å ena sidan landstingen, å den 
andra hushållningssällskapen hafva att fylla, synes det Utskottet 
visserligen billigt, att landstingen tillerkännas någon del af de 
bränvinsförsäljningsinedel, som nu tillfalla hushållningssällskapen.“ 
Utskottet har härvid icke yttrat, huru mycket eller huru litet, och 
man kan alltså antaga, att det möjligen skulle tillstyrka att en 
icke så ringa del öfverlemnades till landstinget. Vi veta visser
ligen, att landstingen hafva samma verksamhetsområde och till 
en del samma verksamhet som hushållningssällskapen, men med 
afseende på den ringa tid, som landstingen äro samlade, eller högst 
6 dagar, hemställer jag om det vore ens möjligt, äfven om de i 
öfrigt inom sig egde förmågor dertill, att landstingen skulle kunna 
företräda hushållningssällskapen och fylla det ändamål som hus
hållningssällskapen i dess olika grenar så väl uppfylt. Jag tror 
icke att ett försök dertill skulle vara önskvärd! eller ens möjligt. 
Jag betviflar visserligen icke, att icke Bevillnings-Utskottet för 
sig sjelft gjort reda för huru stor del af bränvinsförsäljningsmed- 
len för närvarande tillfalla landstingen, lika litet som jag i så fall 
undrar på att Utskottet icke i betänkandet meddelat det, men, då det 
kan vara af intresse att känna till saken, ber jag att få meddela 
något härom. 1873—1874 års landsting hade af bränvinsförsälj- 
ningsmedlen 246,755 kronor 58 öre, och hushållningssällskapen
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sammanlagdt 355,935 kronor 32 öre. Tre år derefter eller sista 
försäljningsåret år 1877 hade landstingens inkomster stigit till 
732,981 kronor 64 öre samt hushållningssällskapens till 939,021 
kronor 37 öre. Landstingens andel hade således genom den af 
Riksdagen beslutade förordning, att vinstmedlen äfven skulle ingå 
till fördelning, stigit på tre års tid med 486,226 kronor eller med 
nära en half million kronor. Tager man i betraktande det olika 
sätt, hvarpå landstingen och hushållningssällskapen äro samman
satta, så skulle jag för min del, som förut är nämndt, icke tro, att 
landstingen^ ega tid och kanske icke ens krafter tillräckligt för 
att verka i samma syfte och lika godt som hushållningssällska
pen gjort. Under sådana förhållanden och då jag för min del är 
öfvertygad om att, om denna motivering finge passera opåtald af 
Kammaren, den vid ett annat tillfälle skulle åberopas såsom ett 
på förhand af Riksdagen gifvet samtycke, tager jag mig friheten 
att till Kammaren hemställa och hos Herr Talmannen begära pro
position derå, att Törsta Kammaren, med godkännande af det re
sultat, hvartill Utskottet kommit, eller dess hemställan derom att. 
Herr Sandbergs motion icke måtte vinna Riksdagens bifall, dock 
måtte ogilla Utskottets motivering.

Efter härmed slutad öfverläggning, gjordes först proposition 
på bifall till punkten, hvarvid svarades många nej jemte några 
ja, och sedermera proposition derå, att Kammaren, med ogillande 
af Utskottets motivering, skulle bifalla hvad i punkten föreslagits, 
då svaren utföllo med många ja jemte några nej; och förklarades 
ja nu hafva varit öfvervägande.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Bevill- 
nings-Utskottets den 3 och 5 i denna månad bordlagda betänkande 
N:o 2 angående kvitbetssockertillverkningsafgiften.

lista punkten.

Herr Bennich: Såsom herrarne behagade inhemta af an
teckningen å detta betänkande, har jag icke i Utskottets behand
ling af frågan deltagit, jag var då af annat medborgerligt upp
drag hindrad att i Utskottet vara tillstädes. Jag hade eljest re
serverat mig emot det förslag, som Utskottet framstält, och jag 
ber att få anföra skälen dertill. Såsom herrarne väl hafva sig 
bekant och såsom det äfven i Utskottets betänkande finnes full
ständigt omförmäldt, beslöt Riksdagen år 1869 att, efter det vissa 
medgifna frihetsår förflutit, en tillverkningsafgift skulle åläggas 
hvitbetssockertillverkningen. Denna afgift skulle under de tre 
första åren utgöras med en femtedel af den tullsats, som vore stad
gad för råsocker af mörkare färg än N:o 18; under de tre föl
jande åren skulle tillverkningsafgiften utgöra två femtedelar och 
under derefter följande tre år tre femtedelar af tullsatsen. Nu är
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den tid inne den 1 Juli innevarande år, då den tredje förhöjnin
gen nemligen till tre femtedelar skulle inträda. Riksdagens be
slut af år 1869 blef af Kongl. Maj:t godkändt och förekommer i 
Kongl. kungörelsen af den 5 Oktober samma år.

Nu innefattar emellertid Bevillnings-Utskottets förslag ett 
återtagande eller en ändring af det utaf Riksdagen och Regerin
gen fattade beslutet. Då Riksdagen år 1869 beslöt dels frihetsår 
dels en progressiv beskattning under vissa bestämda tidsperioder, 
afsågs dermed å ena sidan att betrygga åt hvitbetssockertillverk- 
ningen för en lång framtid en gifven beskattning, så att den icke 
under tiden skulle komma att rubbas, och å andra sidan afsågs der
med att betrygga sockertillverkningen, som sysselsätter sig med raf
finering af utländskt råsocker, mot en konkurrens, som vore mera 
eller mindre obeskattad. Detta beslut afsåg tillika att betrygga 
statsverket mot de förluster, som kunde komma att uppstå deri
genom att den af sockerförbrukningen påräknade inkomst icke 
komme att ingå till statsverket. Det finnes, efter min tanke, in
genting olyckligare, än om Riksdagen ena gången fattar ett be
slut och en annan gång upphäfver dettta beslut, allra helst när 
beslutet går ut på att reglera beskattningsförhållanden för en be
stämd framtid, och jag hemställer till Kammaren, hvartill det skall 
leda om man på detta sätt rubbar en en gång antagen lag, en 
lag som är antagen just för att betrygga alla de rättsförhållan
den, som af denna lags tillämpning äro mera eller mindre bero
ende. Efter min tanke förekommer icke något giltigt skäl, hvar
före man skulle äfventyra en så beskaffad rubbning i vår lagstiftning 
i förevarande fall. Det är visserligen så, att en eller annan 
hvitbets s ockerfabrik under tiden uppstått och åter blifvit nedlagd, 
men lika visst är att under tiden uppstått åtminstone en hvitbets- 
sockerfabrik, som ännu är i gång. Dessa sockerfabriker hafva an
lagts under medvetande af att en sä beskaffad beskattningslag 
fans och skulle tillämpas. Tillverkningen har bedrifvits under 
tillämpande af denna lag, och den omständighet, som må hafva 
föranledt dertill att hvitbetssockertillverkningen i landet icke med
fört påräknade fördelar, är icke att söka i den beskattningslag- 
stiftningy som genom 1869 års kungörelse blifvit gällande. Jag 
vågar derföre hemställa, att Kammaren behagade återremittera 
denna första punkt af betänkandet, på det att Utskottet, derest 
Kammaren gillar de åsigter jag här uttalat, måtte komma i till
fälle att föreslå den förändring i lagen, som enligt förut antagna 
bestämmelser skall komma att träda i kraft från och med den 1 
Juli 1879.

Herr Anderson: Den föregående ärade talaren har redo
gjort för huruledes 1869 års Riksdag fattade beslut om införandet 
af skatt å hvitbetssockertillverkningen, huruledes denna näring 
till en början fick åtnjuta frihetsår och huruledes det bestämdes, 
att skatten småningom efter vissa tidsperioder skulle höjas. Han 
har äfven nämnt att den 1 Juli innevarande skulle skatten ökas 
från två femtedelar af gällande tullsats å råsocker till tre femte-
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delar deraf. Orsaken till den försigtighet Riksdagen iakttog vid 
införandet af skatt på hvitbetssockertillverkningen var naturligt
vis den, att man ville under frihetstiden låta denna näring få till
fälle att, så att säga, konsolidera sig, och den successiva förhöj
ningen af skatten, som bestämdes för de följande åren, afsåg att 
gå i bredd med utvecklingen af näringen. Riksdagens beslut 
hvilade således på vissa förutsättningar och man bör tillse, huru 
vida dessa förutsättningar gått i fullbordan. Såsom det af Ut
skottets betänkande synes, hafva de det icke, ty då under år 1873 
tillverkningen motsvarade en tillverkning af "3,213,787 skålpund 
råsocker, så minskades denna tillverkning nästan oafbrutet seder
mera, så att den år 1878 nedgått till att motsvara föga mer än 
en million skålpund råsocker. Hade Riksdagen år 1869 kunnat 
ana, att tillverkningen, i stället för att gå framåt, skulle gå till
baka, så är jag öfvertygad om, att Riksdagen icke hade fattat 
beslut om att efter hand höja skatten. Här är således en ny 
händelse inträffad, som då icke var förutsedd, och då så är, 
kan jag icke finna, att det är origtigt att frångå ett under andra 
förutsättningar fattadt beslut. Det kan ju vara möjligt att, om 
man nu från den 1 Juli innevarande år höjer skatten till tre 
femtedelar af tullen på råsocker, den enda fabrik, som vi nu 
hafva i gång, kommer att nedläggas, och då kommer orsaken att 
skjutas på den allt för höga beskattningen. Ur denna synpunkt 
och då den tillverkning, som nu bedrifves vid h vitbets socker
fabriken, icke kan i någon afsevärd mån utgöra någon väsentlig 
konkurrens med våra sockerraffinaderier, så anhåller jag om bifall 
till Utskottets förslag.

Grefve Hamilton, Henning: Man kan visserligen erkänna 
rigtigheten af den anmärkning, som af den förste talaren blifvit 
gjord, att ett vacklande i beskattningslagarne icke i allmänhet är 
att förorda, men det s}'nes mig dock, att detta icke är den enda 
fråga, som nu är att taga i betraktande. Då hvitbetssocker- 
fabriker först uppkomino i Sverige, voro de skattefria och man 
hyste då ännu någon förhoppning, att en väsentligare del af det 
socker, som inom landet konsumerades, skulle kunna här tillverkas 
till fördel såväl för svenska jordbruket som för vår ekonomiska 
ställning i allmänhet, då socker var bland de artiklar, som i 
väsentlig mån tryckte på handelsbalansen. Man ansåg det dock 
nödvändigt att skydda de inhemska sockerraffinaderierna mot in
hemsk täflan och bestämde derför en beskattning, som småningom 
skulle drabba de inhemska sockerfabrikerna, och dertill fans utan 
tvifvel skäl; men erfarenheten har visat, att, visserligen icke blott 
i följd af beskattningen men under medverkan af densamma, de 
vid beskattningens början befintliga sockerbruken i Sverige, der 
sockertillverkningen bedrefs med inhemska betor, gått under och 
blifvit nedlagda med, om jag icke misstager mig, blott ett enda 
undantag. Det tyckes således så mycket mindre, att de inhemska 
sockerraffinaderierna skulle kunna lida något synnerligt intrång 
af den inhemska sockerfabrikationen, som vid detta enda åter-
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stående hvitbetssockerbruk tillverkningen nedgått så betydligt, att 
den under sista året icke utgjorde mera än 1 million'skålpund, 
under det att utländskt raffineradt socker bar införts till en qvan
titet af omkring 30 millioner skålpund. Att under sådana om
ständigheter vilja genom en fortsättning af den beskattningsskala. 
som en gång blifvit bestämd, göra det sannolikt, att äfven det 
sista återstående sockerbruket för tillverkning af hvitbetssocker 
skulle förr eller senare gå under och all förhoppning öfvergifvas 
om att fa se denna fabrikation inom landet vinna någon större 
utsträckning, hvithet naturligen skulle bero derpå, att jordbru- 
kaine icke funno sig föranlatne att odla hvitbetor i någon större 
skala, något som dock icke blott för sockerbruken utan för jord
bruket i allmänhet är af ganska stor fördel, tror jag icke skulle 
vara klokt. Jag hemställer derför, att Kammaren måtte bifalla 
Utskottets förslag, hvarigenom man åtminstone får tillfälle att 
vinna en något ökad erfarenhet, huru vida en inhemsk socker- 
fabrikation kan ega bestånd äfven med den skatt, som för när
varande är den samma ålagd.

Herr Wsern, Carl Fredrik: Jag tror icke, att mitt minne 
sviker mig, då det går något längre än de båda siste talarnes 
vitsord om anledningen till Riksdagens beslut i denna fråga år 1869 
Het var icke för att gifva fabrikerna frihet att konsolidera sig eller 
för att förebygga ett för hastigt och för stort intrång på raffina
derierna af utländskt råsocker, som Riksdagen år 1869 fattade 
sitt beslut, utan detta var hufvudsakligen föranledt deraf, att det 
högljudt öfverklagades att denna industri icke ens kunde'taga sin 
början och ännu mindre vinna någon liflighet, om icke idkarne 
deraf finge veta, huru de skulle komma att stå i afseende på be
skattningen. Beslutet fattades sålunda för att göra slut på oviss
heten i detta hänseende eller med andra ord för att gifva säkerhet 
åt de industriella förhållandena. Nu är frågan, om de motiv, som 
här äro anförda, äro tillräckliga för att kullkasta denna plan och 
åter införa den förra osäkerheten. Jag tror, att det ligger i 
fabrikanternas eget intresse, att något bestämdt blir afgjordt 
härutinnan. Kunna de icke bära en beskattning så hög som den 
nu från nästkommande 1 Juli skulle blifva, men kunna de å andra 
sidan bevisa, att de, om beskattningen sättes något lägre, kunna 
fortsätta en för landet nyttig och gagnande industri, låt dem då 
komma in till Kongl. Maj:t och låt frågan blifva vederbörligen 
utredd och derefter ett beslut fattadt, som fastställer en jemn och 
stadig afgift; men att, såsom här tyckes vara meningen, ställa 
dem på half svältkur för en tid, utan att man vet, hvad derefter 
skall ske, att åter kasta hela denna näring och alla de intressen, 
som dermed äro förenade, såväl hvitbetssockerfabrikanterna och 
de utländska råsockerfabrikanterna som hela den svenska allmän
heten och Riksdagen, att, säger jag, åter kasta allt tillbaka till 
samma ovisshetens och osäkerhetens tillstånd, som rådde före år 
1869, derom kan jag för min del icke vara med, utan jag anser, 
att hvad Kongl. Maj:t och Riksdagen efter moget öfvervägande
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gjort, bör blifva beståndande, till dess fullgiltiga skäl blifvit der
emot anförda. Jag anser det sålunda oriktigt att på så svaga 
skal, som bär blifvit anförda, kullkasta den i afseende på ifråga
varande industri en gång faststälda planen, och får derför yrka 
återremiss af frågan.

Herr Bennieh: Det må vara, såsom den ärade talaren på 
södermanlandsbänken anförde, att hvitbetssockertillverkningen i 
vårt land på senare tiden långt ifrån att stiga snarare varit i 
fallande, så att tillverkningen år 1878 var inskränkt till ett belopp, 
föga öfverstigande 1 million skålpund, således ett relativt obetyd
ligt belopp; men, mine herrar, hvad är här egentligen fråga om? 
Jo! om ingenting mer eller mindre än att för den enda fabrik af 
detta slag, som ännu finnes qvar i landet, och för denna million 
skålpund hvitbetssocker, som der tillverkas, statsverket fortfarande 
skall afstå en inkomst af närmare 50,000 kronor, som skulle till
flyta statskassan för ett motsvarande parti från utlandet infördt 
socker och dymedelst tillika rubba de beskattningsförhållanden 
emellan olika sockerfabriker, hvilka, såsom jag i mitt förra an
förande yttrade, grundlädes genom 1869 års beslut. Jag frågar, 
om, i den händelse man hemstälde till Riksdagen att bevilja ett 
anslag af 50,000 kronor till denna sockerfabrik, på det att den 
skulle kunna fortfara med sin verksamhet, huru vida, säger jag, 
Riksdagen skulle vara villig att bevilja ett sådant anslag. Jag 
betviflar, att någon enda skulle rösta derför; men att på detta sätt 
på eu omväg fortfarande skänka bort 50,000 kronor, dervid synes 
man icke hysa någon tvekan. Sådant kan emellertid, efter min 
uppfattning, icke vara förenligt med en god och klok statshus
hållning. Våra grannländer hafva också vidtagit en mycket kraf
tigare och mera deciderad åtgärd i detta hänseende. De lagstif
tade ungefär samtidigt med oss i fråga om den inhemska hvitbets
sockertillverkningen och bestämde, att dylika fabriker skulle be
tala, om jag icke minnes orätt, alldeles samma skatt, som låg på 
utländskt råsocker, och det genast. Följden deraf blef visserligen 
den, att inga hvitbetssockerfabriker uppkommo, då man icke an
såg sig kunna betala så dryga afgifter derför, men såväl det 
danska som det norska statsverket hafva emellertid fått den af 
sockerförbrukningen påräknade inkomsten och hafva sluppit att 
vidkännas så beskaffade uppoffringar, som vi bestämdt icke skulle 
underkasta oss, ifall en motsvarig afgift skulle uppföras på bud
geten. Vid sådant förhållande synes det mig, att man har mera 
än ett skal att väl betänka sig, innan man afbryter fortgången af 
en lagstiftning, som man för länge sedan har etablerat, och jag 
måste derför fortfarande vidhålla mitt yrkande på återremiss.

Grefve Hamilton: Den siste talaren har ju medgifvit, att, 
ehuru han första gången yttrade att denna beskattning på hvit- 
betssockerfabrikerna tillkommit för att skydda sockerraffinaderierna, 
det skydd, som deri innehålles dock är af så ringa vigt, att man 
mer än gerna kan afstå derifrån, och dermed är således eu skäl
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borttaget från hans argumentation för yrkande på återremiss. Han 
har likväl ansett, att ett bifall till Utskottets förslag vore jem- 
förligt dermed, att staten skulle bevilja ett anslag åt en fabrik, 
som kunde uppstå för att tillverka hvitbetssocker. Jag tror dock, 
att denna jemförelse icke är fullt rigtig, ty det är helt olika, om 
staten anslår en viss summa för ett ändamål, om hvars framgång 
staten måste vara ganska oviss, eller om den afstår från en 
oväsentlig och alldeles oviss tillökning i förut varande inkomster 
till förmån för en inrättning, hvars uppkomst staten förut — och 
efter min tanke med stort skäl, har uppmuntrat. Den näst före
gående talaren yttrade, att beskattningen på hvitbetssockerfabri- 
kerna icke blifvit beslutad till fördel för sockerraffinaderierna utan 
till fördel för hvitbetssockerfabrikerna sjelfva; men det är just 
till fördel för den enda återstående hvitbetssockerfabriken, som 
jag önskar, att Kammaren måtte bifalla Utskottets förslag, ty det 
kan väl icke sägas vara annat än en fördel för den samma att 
åtminstone icke få sin beskattning ökad, och om, derigenom att 
Utskottets förslag bifalles, en rubbning utan tvifvel sker i det 
beslut, som en gång blifvit fattadt, så synes mig likväl icke deri 
behöfva ligga något oroande för hvitbetssockerfabrikanterna för 
att denna förändring skulle komma att ske till deras skada, utan 
det allra värsta, som de möjligen deraf kunde befara och som 
kunde åstadkomma en rubbning i deras rörelse, vore det, att, då 
den nu beviljade lindringen upphör, den tillökning i beskattningen 
komme att ega rum, som egentligen enligt det förra beslutet skulle 
inträda redan i år. Jag kan således icke annat än fortfarande 
yrka bifall till Utskottets förslag.

Friherre Klinckowström: Då äfven jag i likhet med den 
siste talaren yrkar bifall till Utskottets förslag i denna punkt, så 
beklagar jag på samma gång, att icke Utskottet har gått längre 
och minskat den nu varande skatten på hvitbetssockerfabrikatio- 
nen, hvilken, på sätt som framgår af den utredning Utskottet 
lemnat öfver resultaten af samma fabrikation, väl behöfver under
stöd och uppmuntran, så vida den icke alldeles skall nedläggas. 
Ehuru äfven jag är af den åsigt, att statens mellankomst fordras, 
så vida många af våra lofliga näringar här i Sverige skola kunna 
komma sig och blomstra och icke en näringslöshet inom många 
brancher uppkomma, som kan blifva hotande nog för det allmänna 
välståndet, så finner jag dock icke såsom Herr Bennich, att, om 
detta Utskottets förslag bifalles, en så stor förlust, som han be
räknat, skulle drabba statsverket. Yi se nemligen af Utskottets 
utredning, att det år 1878 betalades i skatt för hvitbetssopker- 
fabrikationen en summa af 33,819 kronor 80 öre. Det utgjorde 
Vs af den beskattning, som Riksdagen en gång förut eller år 1869 
bestämde. Ku vore det meningen att höja dessa Vs af skatten 
med ytterligare Vs» d- v. s. med hälften af det belopp, som år 1878 
utgick, och enligt hvad jag kan beräkna utgör den skatt, som är 
i fråga att efterskänkas, endast 16,909 kronor 50 öre men alldeles 
icke 40,000 eller 50,000 kronor, såsom Herr Bennich beräknat.
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Jag tror väl att det kan vara värdt att, såsom Grefve Hamilton 
säde, på ett försök efterskänka den ökade skatt, som ännu icke 
är afgifven, men som enligt Riksdagens beslut år 1869 skulle utgå 
från och med den 1 Juli innevarande år af bvitbetssockerfabri- 
kerna, för att derigenom få se, huru vida icke denna fabrikation, 
om en sådan skatteminskning medgifves, skall kunna uppblomstra 
eller åtminstone icke behöfva nedläggas. Emellertid få vi kanske 
framdeles,_ när hit hörande frågor komma att behandlas, tillfälle 
att ömsesidigt vidare utveckla våra åsigter. Jag hemställer vörd
samt att Kammaren måtte bifalla Utskottets förslag.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad och Herr 
Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall 
till den förevarande punkten dels ock återremiss deraf, framstäldes 
propositioner på dessa yrkanden och besvarades, den första med 
många ja jemte några nej, och den senare med många nej jemte 
några ja; hvaruppå och efter det proposition på bifall till punkten 
förnyats samt med många ja jemte några nej besvarats, Herr Tal
mannen förklarade sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

2:dra punkten.

Bifölls.

36 Lördagen den 8 Mars.

Föredrogps ånyo och biföllos Banko-Utskottets nedannämnda, 
den 3 och 5 i denna månad bordlagda Memorial och Utlåtande, 
nemligen:

N:o 3, i fråga om afskrifning ur Riksbankens hufvudkontors 
räkenskaper af åtskilliga fordringar;

N:o 4, i fråga om afskrifning ur afdelningskontorets i Göte
borg räkenskaper af åtskilliga fordringar;

N:o 5, i fråga om förhöjning af den f. d. registratorn vid 
Riksbankens afdelningskontor i Malmö C. J. Westrell vid erhållet 
afsked meddelade pension.

löredrogs^ och bifölls Stats-Utskottets den 5 i denna månad 
bordlagda utlåtande N:o 7, angående regleringen af utgifterna 
under riksstatens Första hufvudtitel.

Eöredrogos men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet 
Stats-Utskottets den 5 i denna månad bordlagda utlåtanden:
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N:o 8, angående regleringen af utgifterna under riksstatens 
Andra hufvudtitel;

N:o 9, angående regleringen af utgifterna under riksstatens 
Tredje hufvudtitel; och

N:o 13, angående regleringen af utgifterna under riksstatens 
Sjunde hufvudtitel.

Föredrogs och bifölls Stats-Utskottets den 5 i denna månad 
bordlagda utlåtande N:o 20, i anledning af väckt motion om be
viljande af ett årligt anslag för utgifning af en tidning, represen
terande regeringens åsigter och önskningar.

Föredrogs och bifölls Banko-Utskottets den 5 i denna månad 
bordlagda memorial N:o 6, i fråga om understöd åt atlidne Kam
reraren J. G. de Marés dotter A. H. C. de Maré.

Härefter föredrogos och hänvisades till Stats-Utskottet de vid 
sammanträdets början aflemnade Kongl. propositionerna.

Anmäldes och bordlädes Bevillnings-Utskottets betänkanden:

N:o 8, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition i fråga 
om förändringar dels i vigtsatserna för postförsändelser i följd af 
metersystemets antagande och dels i befordringsafgifterna för 
tidningar m. m.;

N:o 4, i anledning af väckt motion om förbrukningsskatt å 
cigarrer och cigarretter;

äfvensom Lag-Utskottets utlåtanden:

N:o 10, i anledning af väckt motion om antagande af eu för
fattning om skogseld;

N:o 11, i anledning af väckt motion om ändring i 24 kapitlet 
1 § Byggningabalken; och

N:o 12, i anledning af väckt motion om ändring i gällande 
bestämmelser rörande rättighet till grustägt å annans skog och 
utmark.

Första Kammarens Prof. 1879. N:o 16. 4



N:o 16. 38 Lördagen den 8 Mars.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Herr Lindgren 
under 3 veckor från den 11 och Herr Gustaf Andersson under 2 
veckor från den 10 i denna månad.

Justerades 6 protokollsutdrag; hvarefter Kammaren åtskildes 
kl. 3/i 3 e. m.

In fidem 
O. Brakel.

Stockholm, tryckt hos A. L. Normans Boktryckeri-Aktiebolag, 1879.


